
 

 
 

 

Instans 

Borås Stadshus AB  

  

 

  

 

BESLUTSFÖRSLAG 

 

Anmälningsärenden 2023-01-16 

 

 

Styrelsen föreslås besluta: 

 

Redovisade anmälningsärenden läggs till handlingarna. 

 

 

 

 

 

 

 

 

Datum 

2023-01-02 Ulf Olsson  

  Ordförande 

 

Datum 

2023-01-03 Per-Jonas Carlsson  

  Vice ordförande 

      Tillstyrkes  

      Alternativt förslag  
 

 

 

Diarienummer: SH 2022-00053 1.3.1.1 Programområde 1 

Handläggare: Michelle Olausson 
 

Datum 

2023-01-02 Svante Stomberg  

  VD 

 

1 



 

 

Borås Stadshus AB 

Postadress 

501 80 Borås 
Besöksadress 

Kungsgatan 55 
Hemsida 

boras.se 
E-post 

boras.stad@boras.se 
Telefon 

033-35 70 00 vxl 

 

 

Michelle Olausson 
Handläggare 
033 357038 

ANMÄLNINGSÄRENDEN 
Sida 

1(1) 

Datum 

2023-01-16 
Instans 

Borås Stadshus AB 
Dnr SH 2022-00053 1.3.1.1 
 

  

 

Anmälningsärenden 2023-01-16 

Borås Stadshus ABs beslut 

Redovisade anmälningsärenden läggs till handlingarna.        

Anmälningsärenden 

1. VD-rapport december 2022 

Dnr 2022-00001 

VD har upprättat en VD-rapport för december och skickat ut till styrelsen. 

 

2. Mötesanteckningar ägardialoger hösten 2022 

Dnr 2022-00032 

Borås Stadshus AB har under perioden 10-18 november genomfört ägardialog med 

samtliga bolag. Mötesanteckningar från dessa dialoger redovisas härmed. 

 

3. Kommunfullmäktiges beslut 2022-11-24 Styrelseuppdrag, ändringsbevis 

från PRV m.m. 

Dnr 2022-00028 

Kommunfullmäktige har beslutat om styrelseförändringar i Borås Stadshus AB. Mattias 

Danielsson (C) har entledigats från sitt uppdrag som ersättare i styrelsen och Håkan 

Eriksson (C) har utsetts till ny ersättare. En ändringsanmälan har skickats till 

Bolagsverket.      

 

Ulf Olsson 

Ordförande 

Svante Stomberg 

VD 





Mötesanteckningar förda vid ägardialog mellan Borås Stad/Borås 
Stadshus AB och kommunens bolag 

Tid och plats: Torsdagen den 10 november 2022 8.15-8.50, KS Stora sessionssal 

Bolag: Inkubatorn i Borås AB 

Närvarande bolaget: 
Petter Hedihn, ordförande 
Stefan Dinér, VD  

Närvarande från Borås Stad: 
Ulf Olsson (S), ordförande Borås Stadshus AB 
Per-Jonas Carlsson (KD), vice ordförande Borås Stadshus AB 
Andreas Exner (SD), kommunalråd 
Svante Stomberg, VD Borås Stadshus AB 
Stadsledningskansliets bolagsgrupp: Susanne Bladh, Evelina Pirs, Magnus Widén 

1. INLEDNING
Ulf Olsson öppnade mötet och hälsade alla välkomna. 

2. INFORMATION FRÅN ÄGAREN

Bolagsgruppen informerade kring nedanstående: 
a) Dagordningen kommenterades. Inga övriga frågor anmäldes.
b) Resultatkravet beräknas vara oförändrat på -2,6 mnkr inför 2023. Kommer göras en

översyn till våren av alla krav inför kommande år. Kommunfullmäktige tar beslut om
kraven i januari.

c) Viktigt att anteckningarna granskas av bolaget för att säkerställa att den information som
bolaget velat förmedla finns med.

3. MÅLUPPFYLLELSE

Bakgrund: Verksamhetens mål och avkastningskrav fastställs av Kommunfullmäktige. Bolaget ansvarar för 
att de fastställda målen och kraven uppnås. Bolaget ansvarar även för att genomföra övriga uppdrag från 
fullmäktige/ägaren. (Det åligger Kommunstyrelsen att inom ramen för sin uppsiktsplikt, säkerställa att 
bolagens verksamhet bedrivs i enlighet med de mål och riktlinjer som Kommunfullmäktige har bestämt 
samt i enlighet med de föreskrifter som gäller för verksamheten). 

Bolaget ombeds att kortfattat redogöra för 2022 avseende väsentliga händelser och 
möjligheterna att klara ekonomiska mål/krav och uppdrag.  

Bolaget ombeds redogöra för utmaningarna i budget 2023-arbetet med hänsyn till 
bolagets uppdrag och ekonomiska mål/krav samt redogöra för känslighetsanalys utifrån 
räntor, inflation m.m. Bolaget ombeds redovisa en långsiktig investeringsplan (7 år) 
tillsammans med en beskrivning av vilka konsekvenser investeringarna förväntas få på 
bolagets ekonomi. 

Bolagets VD presenterade verksamheten utifrån bildspel. 



Verksamheten 2022: 
- Inflödet av nya idéer högt under året.
- Antalet möten i linje med satt mål.
- Skissa (ny kund) är lägre än satt mål. Första fasen för en ny kund. Börjat jobba med 8 nya

kunder under året, målet är 18 stycken.
- Exit (bolag som avslutar för fortsatt positiv tillväxtresa) ligger under målet, hittills har ett

bolag gjort exit. Landar troligen på 3-4 stycken under året.

INK Day genomfördes i september digitalt/livesändning med temat ”Alla trodde det var 
omöjligt”. Viktigt arrangemang för att lyfta diskussioner om entreprenörskap samt positionera 
Borås INK.  

Har fortsatt med INK Lab, som är en förinkubation. 19 affärsidéer antagna och 24 
entreprenörer. Viktig aktivitet för att säkra ett bra inflöde av affärsidéer till den ordinarie 
processen.  

Ett viktigt uppdrag bolaget har är att hitta kapital till kunderna, för detta har man ett nätverk och 
ordnar ett antal seminarier för att informera hur man söker kapital. Bl.a. har ett event ”Här finns 
pengarna” genomförts, med fokus på vad start-ups ska tänka på när de vill ta in kapital genom en 
investerare.  

Bolaget har även ordnat ett antal seminarier och paneldebatter under året kopplat till hållbarhet 
och tillhörande omställning.  

NEST – viktigt fokusområde för bolaget. Planerar för en andra omgång, våren 2023, att etablera 
fler partners samt säkra finansiering framåt.   

VD gör en kort beskrivning av ett antal nya spännande kunder som kommit in 2022. 

Budget 2023 
Budgeterar med -2,6 mnkr i resultat. Sedan budgeten lämnades in har bolaget fått besked om att 
de inte får fortsatt finansiering av två projekt från Boråsregionen. En del av dessa intäkter 
kommer komma in via ett annat projekt men beskedet innebär att bolaget tappar lite av de 
budgeterade intäkterna. Aktivitetsnivån kommer att beakta eventuellt reducerade intäkter.  
Bolaget lyfter också att man ligger på gränsen för Vinnovas finansiering, då Vinnova har som 
gräns att maximalt finansiera 30 % av driften.   

Det visas en bild på beräknad Offentlig Return On Investment, ROI. Det mäter uppväxlingen av 
den erhållna offentliga finansieringen till bolaget i förhållande till skatter som återbetalas till staten 
från de alumnibolag, 62 stycken, som gjort positiv exit hos Borås INK. Bolaget får en bra poäng i 
den beräkningen.  

4. ÄGARDIREKTIVEN

Bakgrund: Bolagsstyrelsens uppdrag är att se till att ägardirektivet uppfylls och arbetas in i bolagets 
affärsplan och strategi. 

Av det gemensamma ägardirektivet framgår att bolagen ska bidra till ett långsiktigt 
hållbart samhälle genom att i sin verksamhet bedriva ett aktivt hållbarhetsarbete. 

• Vilka åtgärder/aktiviteter har bolaget genomfört/planerar att genomföra inom
Socialt hållbart Borås?



• Hur arbetar bolaget för att öka andelen gröna tillgångar/anläggningar?

Några aktiviteter som bolaget gör inom hållbarhet, som VD menar inte bara handlar om 
social hållbarhet utan även om ekonomisk hållbarhet:  

- Arrangör av paneldebatt rörande Social innovation och entreprenörskap under Borås 
Textile Week.

- Internutbildning inom affärsutveckling för att säkra stöd till kunderna inom 
områdena social och ekonomisk hållbarhet.

- Väsentlighetsanalys genomförd på bolaget för att säkra rätt prioriterade områden.
- Seminarier ”Hållbart Näringsliv”, där social hållbarhet är en del.

Vilka eventuella behov finns av justering av direktiven? 

Finns inget behov.  

5. FRÅGOR AV PRINCIPIELL BESKAFFENHET/STÖRRE VIKT

Bakgrund: Beslut i verksamheten som är av principiell beskaffenhet eller annars av större vikt ska 
hänskjutas till Kommunfullmäktige för ställningstagande. Besluten ska därefter fastslås av bolagsstämma. 
Vid tveksamhet om en fråga är av principiell beskaffenhet eller annars av större vikt ansvarar bolaget för 
att rådgöra med ägaren.  

Finns någon fråga i ”pipeline” som kan tänkas vara av principiell beskaffenhet eller 
annars av större vikt? Större investeringar? Andra strategiska ärenden? 

Bolaget lyfter framtida finansiering. VD har full förståelse för att det är tuffa tider framåt men vill 
ändå skicka med att en liten höjning av koncernbidraget från Borås Stad skulle kunna bidra till en 
högre aktivitetsnivå i bolaget.  

Ägaren frågar om bidraget från VGR. Bolaget har fått bekräftat att VGR ger ett bidrag om 3,1 
mnkr 2023.  

6. NÄSTA I MÖTE/ÖVRIGA FRÅGOR

Kallelse till nästa ägardialog är utskickad, torsdagen den 4 maj 2023 kl. 8.15. 

Ulf Olsson tackade de närvarande och avslutade mötet. 

/Anteckningarna förda av Bolagsgruppen 



Mötesanteckningar förda vid ägardialog mellan Borås Stad/Borås 
Stadshus AB och kommunens bolag 
 
Tid och plats: Torsdagen den 10 november 2022 kl. 09.00-10.10, KS Stora sessionssal 
 
Bolag: Borås Djurpark & Camping AB 
 
Närvarande bolaget: 
Per-Eric Stjerna (L), ordförande  
Urban Svenkvist (M), vice ordförande 
Jeanette Lindström, VD 
 
Närvarande från ägarsidan: 
Ulf Olsson (S), ordförande Borås Stadshus AB 
Per-Jonas Carlsson (KD), vice ordförande Borås Stadshus AB 
Niklas Arvidsson (KD), kommunalråd 
Andreas Exner (SD), kommunalråd 
Svante Stomberg, VD Borås Stadshus AB 
Stadsledningskansliets bolagsgrupp: Susanne Bladh, Evelina Pirs, Magnus Widén  
   

1. INLEDNING 
 

Ulf Olsson öppnade mötet och hälsade alla välkomna.  
 

2. INFORMATION FRÅN ÄGAREN 
 

Bolagsgruppen informerade kring nedanstående: 
a) Dagordningen kommenterades. Inga övriga frågor anmäldes. 
b) Förslaget på resultatkrav för 2023 är -13,9 mnkr i enlighet med inlämnad budget. 

Kommunfullmäktige beslutar om kraven i januari. Det kommer göras en översyn till 
våren av ägarens krav inför kommande år. 

c) Viktigt att anteckningarna granskas av bolaget för att säkerställa att den information som 
bolaget velat förmedla finns med.  

     
3. MÅLUPPFYLLELSE 

 
Bakgrund: Verksamhetens mål och avkastningskrav fastställs av Kommunfullmäktige. Bolaget ansvarar för 
att de fastställda målen och kraven uppnås. Bolaget ansvarar även för att genomföra övriga uppdrag från 
fullmäktige/ägaren. (Det åligger Kommunstyrelsen att inom ramen för sin uppsiktsplikt, säkerställa att 
bolagens verksamhet bedrivs i enlighet med de mål och riktlinjer som Kommunfullmäktige har bestämt 
samt i enlighet med de föreskrifter som gäller för verksamheten). 
 
Bolaget ombeds att kortfattat redogöra för 2022 avseende väsentliga händelser och 
möjligheterna att klara ekonomiska mål/krav och uppdrag.  
 
Bolaget ombeds redogöra för utmaningarna i budget 2023-arbetet med hänsyn till 
bolagets uppdrag och ekonomiska mål/krav samt redogöra för känslighetsanalys utifrån 
räntor, inflation m.m. Bolaget ombeds redovisa en långsiktig investeringsplan (7 år) 
tillsammans med en beskrivning av vilka konsekvenser investeringarna förväntas få på 
bolagets ekonomi. 
 



Bolaget informerade genom att visa ett bildspel, där följande gicks igenom: 
 
Väsentliga händelser 2022 
 
Djurparken har nu genomfört sommarsäsongen och Halloween. Såg en trend redan från maj att 
säsongen skulle bli sämre än 2021 men bättre än 2019, innan pandemin. 2021 var ett exceptionellt 
bra år för bolaget, där många konkurrenter inte fick ha öppet hela året så som djurparken hade. 
Trenden i år är att besöksantalet minskar och är tillbaka på samma antal som 2019. Antalet sålda 
säsongskort har också varit lägre i år. Kör kampanjer till jul för säsongskortet som slagit väl ut 
och som säkrar upp besökare till kommande säsong.  
 
Tillfört ett boende i parken, Wildlife Camp, med åtta tältplatser intill savannen. Har varit väldigt 
framgångsrikt med upp till 90 % beläggning i juli.  
 
Andra året som bolaget kör satsningen på Halloween. Lockade i år runt 13 000 besökare med 
10 000 sålda dagbiljetter, vilket är 7 000 fler sålda dagbiljetter jämfört med tidigare höstlovsöppet. 
Halloween-veckan har nästan samma omsättning som en hel månad under våren.  
 
Julsäsongen kommer ha öppet tredje och fjärde advent samt lite i mellandagarna, 26-29/12. 
 
Det som räddar upp resultatet mot budget är campingen, som gör ett bättre resultat. Men 
prognosen för helåret på -13,1 mnkr visar ändå en större avvikelse mot budget. 
 
Inför 2023 
För att klara ekonomiska mål och krav behöver djurparken bli mer attraktiv som 
besöksdestination. Det saknas nyhetsvärden som attraherar tillresande besökare. Parken kommer 
ha samma öppettider/dagar som 2022. Budgeterar med ett oförändrat besöksantal och kommer i 
stort ha samma prisbild som 2022 då endast mindre prisjusteringar görs.   
 
Behöver ta större kliv för att få fler besökare. Fokus 2023 kommer vara att planera och projektera 
för bolagets framtid. Kommer satsa på projekt som är försäljningsdrivande och man ska fortsätta 
utveckla och förbättra campingen och konceptet Wildlife Camp. 
 
Nästa års planerade investeringar avser el- och energibesparande åtgärder, försäljningsdrivande 
delar i djurparken och campingen samt fortsatt utveckling av campingen och Wildlife Camp.  
 
För 2023 budgeteras intäkterna till 86,7 mnkr, vilket är något högre än prognosen för 2022.  
EBITDA ligger på 100 tkr och budgeterat resultat är -13,9 mnkr, att jämföra med prognosen 
2022 som visar -13,1 mnkr.  
 
Känslighetsanalys 
Höjda elpriser och räntor ger ökade kostnader om 3,3 mnkr. Andra kostnader som ökar är bland 
annat foder, strö till stallen och bränsle. 
 

4. ÄGARDIREKTIVEN 
 

Bakgrund: Bolagsstyrelsens uppdrag är att se till att ägardirektivet uppfylls och arbetas in i bolagets 
affärsplan och strategi. 
 
Av det gemensamma ägardirektivet framgår att bolagen ska bidra till ett långsiktigt 
hållbart samhälle genom att i sin verksamhet bedriva ett aktivt hållbarhetsarbete. 



• Vilka åtgärder/aktiviteter har bolaget genomfört/planerar att genomföra inom 
Socialt hållbart Borås? 

• Hur arbetar bolaget för att öka andelen gröna tillgångar/anläggningar? 
 

Bolaget är en viktig del i lärandet för barn i förskolan och grundskolan. I djurparken kan de lära 
sig om respekt och empati inom djur och etik. Bolaget är även en stor arbetsgivare för ungdomar 
som anställs som säsongsarbetare, runt 150-200 varje år. För många av dem är det deras första 
jobb. 
 
Gällande gröna tillgångar: 

- Investerat i solceller både i djurparken och campingen och det kommer fortsätta.  
- Odlar ängsmark och försöker utrota invasiva arter. 
- Hela verksamheten är palmoljefri.   

 
Vilka eventuella behov finns av justering av direktiven? 
  
Inget behov.  
 

5. FRÅGOR AV PRINCIPIELL BESKAFFENHET/STÖRRE VIKT  
 

Bakgrund: Beslut i verksamheten som är av principiell beskaffenhet eller annars av större vikt ska 
hänskjutas till Kommunfullmäktige för ställningstagande. Besluten ska därefter fastslås av bolagsstämma. 
Vid tveksamhet om en fråga är av principiell beskaffenhet eller annars av större vikt ansvarar bolaget för 
att rådgöra med ägaren.  
 
Finns någon fråga i ”pipeline” som kan tänkas vara av principiell beskaffenhet eller 
annars av större vikt? Större investeringar? Andra strategiska ärenden? 
 
Bolaget presenterade sin framtagna masterplan med tänkt utveckling av djurparken under den 
kommande tioårsperioden.  
 
Ordförande framförde att styrelsen ställer sig helt bakom presenterade planer. Måste ha en ägare 
som tror på bolagets utveckling och nu behöver en politisk förankring ta vid. Vilken process och 
vilka underlag behövs för detta? Styrelsen framför att det kommer bli skarpt läge inför budget 
2024. Bolaget måste få veta vilken inriktning man ska jobba vidare med, för det krävs tunga 
investeringar i flera uttjänta djuranläggningar oavsett vilka val som görs.  
 
Ägaren säger att detta måste processas inom Borås Stad/Borås Stadshus AB nu och förstår att 
bolaget önskar besked så snart som möjligt. Återkommer med besked om fortsatt hantering. 
 

6. NÄSTA MÖTE/ÖVRIGA FRÅGOR 
 
Kallelse till nästa ägardialog är utskickad, torsdagen den 4 maj 2023 kl. 9.00. 
 
Ulf Olsson tackade de närvarande och avslutade mötet. 
 
 
/Anteckningarna förda av Bolagsgruppen 



Mötesanteckningar förda vid ägardialog mellan Borås Stad/Borås 
Stadshus AB och kommunens bolag 
 
Tid och plats: Torsdagen den 10 november 2022 10.30-11.20, KS Stora sessionssal 
Bolag: Borås kommuns Parkerings AB 
 
Närvarande bolaget: 
Kent Gustavsson (S), ordförande 
Hanna Munde, VD 
 
Närvarande från ägarsidan: 
Ulf Olsson (S), ordförande Borås Stadshus AB 
Per-Jonas Carlsson (KD), vice ordförande Borås Stadshus AB 
Kerstin Hermansson (C), kommunalråd 
Niklas Arvidsson (KD), kommunalråd 
Andreas Exner (SD), kommunalråd 
Svante Stomberg, VD Borås Stadshus AB 
Stadsledningskansliets bolagsgrupp: Susanne Bladh, Evelina Pirs, Magnus Widén 
   

1. INLEDNING 
 

Ulf Olsson öppnade mötet och hälsade alla välkomna.  
 

2. INFORMATION FRÅN ÄGAREN 
 
Bolagsgruppen informerade kring nedanstående: 
 

a) Dagordningen kommenterades. Inga övriga frågor anmäldes. 
b) Kommunfullmäktiges avkastningskrav på bolaget inför 2023 förändras utifrån ändrade 

förutsättningar. Då bolaget inte längre ska lämna koncernbidrag går kravet från 
resultatkrav till avkastningskrav. Förslaget är ett avkastningskrav på totalt kapital på 5 %. 
Det tillkommer också finansiella mål avseende soliditet på 10-15 % samt 
räntetäckningsgrad på 2,5 gånger. Kommunfullmäktige beslutar om kraven i januari. 

c) Viktigt att anteckningarna granskas av bolaget för att säkerställa att den information som 
bolaget velat förmedla finns med. Anteckningarna blir en offentlig handling.  

 
3. MÅLUPPFYLLELSE 

 
Bakgrund: Verksamhetens mål och avkastningskrav fastställs av Kommunfullmäktige. Bolaget ansvarar för 
att de fastställda målen och kraven uppnås. Bolaget ansvarar även för att genomföra övriga uppdrag från 
fullmäktige/ägaren. (Det åligger Kommunstyrelsen att inom ramen för sin uppsiktsplikt, säkerställa att 
bolagens verksamhet bedrivs i enlighet med de mål och riktlinjer som Kommunfullmäktige har bestämt 
samt i enlighet med de föreskrifter som gäller för verksamheten) 
 
Bolaget ombeds att kortfattat redogöra för 2022 avseende väsentliga händelser och 
möjligheterna att klara ekonomiska mål/krav och uppdrag.  
 
Bolaget ombeds redogöra för utmaningarna i budget 2023-arbetet med hänsyn till 
bolagets uppdrag och ekonomiska mål/krav samt redogöra för känslighetsanalys utifrån 
räntor, inflation m.m. Bolaget ombeds redovisa en långsiktig investeringsplan (7 år) 



tillsammans med en beskrivning av vilka konsekvenser investeringarna förväntas få på 
bolagets ekonomi. 
 
VD presenterade verksamheten utifrån separat bildspel. 
 
Resultat 2022 
Prognosen visar ett resultat om ca 11 mnkr, vilket är 45 % högre än budgeterade 7,6 mnkr. VD 
ser redan nu att prognosen kommer att överträffas, det ser väldigt bra ut ekonomiskt.  
 
Väsentliga händelser 2022 

- Återhämtning efter pandemin, första kvartalet var fortsatt påverkat av lägre beläggning. 
- Effekter av genomförd prisstrategi. 
- Nybyggnation av p-hus Makrillen är försenad. Handlar om träden som står på platsen där 

bolaget inte fått tillåtelse att ta ner några av träden. Länsstyrelsen nekade ansökan, beslutet 
överklagades till mark- och miljödomstolen som gav bolaget rätt. Ärendet ligger nu åter hos 
Länsstyrelsen för handläggning utifrån det beskedet.  

- Elladdning byggs ut löpande och laddningen ökar. 
- Personalomsättning. 
- Digitala skyltar som visar antal lediga platser utanför varje p-hus är installerade. Planerar 

tillsammans med Tekniska förvaltningen för installation av digitalt parkeringsledningssystem 
inom den närmsta tiden. 

- Inget beslut om parkeringsprogrammet. 
- Parkeringsköpavtal om 8,8 mnkr finns idag. 
- Politisk överenskommelse om utökat uppdrag. 
- Risk för nedskrivningar. 

 
Budget 2023 
Resultatet budgeteras till 8,1 mnkr. Ingen hänsyn har tagits till den politiska överenskommelsen 
kring utökat uppdrag då det är för tidigt att säga vad effekterna blir. Intäkterna minskar 2023 då 
300 centrala p-platser försvinner vid Brodal och nya lösningar dröjer/saknas. Kostnaderna ökar 
p.g.a. prisökningar. Upphandling behöver göras gällande betal-app för parkering. 
Förhoppningsvis kan byggnationen av Makrillen starta.  
 
Bolaget visar en bild över p-platser som kommer försvinna. Under 2023-2025 minskar de centrala 
p-platserna med ca 475 st då markparkeringar tas i anspråk för byggnation. Makrillen är den enda 
anläggning som det finns beslut om som tillför netto, 75 st platser. Även om nya lösningar inte 
tillför platser med 1:1 behöver de tillföras planerat i takt med att platser försvinner.  
 
Politisk överenskommelse 
Idag ansvarar bolaget för ca 30 % av kommunal parkering. Bolaget ser positivt på 
överenskommelsen som säger att P-bolaget ska få ett utökat ansvar. En stor del av den 
kommunala parkeringen är idag oreglerad.  
 
Makrillen 
Byggs på befintlig markparkering. Investering om ca 80 mnkr. Bolaget kommer gå ut med 
anbudsförfrågan under våren och därefter kommer kalkylen uppdateras i sin helhet. Kan bli 
aktuellt med ett nytt fullmäktigebeslut om investeringen bedöms överskrida tidigare beslutad 
investeringsram.   
 
 
 



Känslighetsanalys 
Ökade räntekostnader kommer påverka olika mycket beroende på vad räntan blir. Med de olika 
räntescenarierna bas, låg och hög hamnar räntekostnaderna på mellan 1,6 mnkr och 3 mnkr. 
Detta kommer utgöra en stor del av budgeterat resultat på 8 mnkr. I dagsläget bedöms 
inflationen endast ha marginell påverkan på intäktssidan. Kostnadssidan ökar, framförallt 
gällande renhållning, men bolaget kommer inte kompromissa med trygghet och renlighet i 
anläggningarna.  
 
Långsiktig investeringsplan 
Lagt in ett mobilitetshus i slutet på planen 2027-2029, men vet inte när och var än. Bolaget ser att 
behovet finns. Övriga investeringar avser en del reinvesteringar i befintliga anläggningar, t.ex. 
infartskameror och laddstolpar.  
 
Finansieringsstrategi 
Målet är att bolaget finansierar nya anläggningar med intäkter från parkeringsverksamheten. 
Förutsättningar: 

- Bolaget får behålla resultatet i eget kapital 
- P-köps medel tillfaller bolaget, som också tecknar avtal med exploatören 
- Samsyn kring priser på kommunal parkering 
- Ta tillvara på synergier och samnyttjande 
- Besluta om parkeringsprogrammet och arbeta övergripande och strukturerat med 

mobilitet och tillgänglighet.  
 

4. ÄGARDIREKTIVEN 
 

Bakgrund: Bolagsstyrelsens uppdrag är att se till att ägardirektivet uppfylls och arbetas in i bolagets 
affärsplan och strategi. 
 
Av det gemensamma ägardirektivet framgår att bolagen ska bidra till ett långsiktigt 
hållbart samhälle genom att i sin verksamhet bedriva ett aktivt hållbarhetsarbete. 

• Vilka åtgärder/aktiviteter har bolaget genomfört/planerar att genomföra inom 
Socialt hållbart Borås? 

• Hur arbetar bolaget för att öka andelen gröna tillgångar/anläggningar? 
 
Hållbarhet: bolaget har satt upp miljömål för 2023 

- P-ledningssystem 
- Utbyggnad av laddplatser 
- Endast leasa elbilar 
- Hållbara alternativ vid byggnation 
- Energieffektivisering 

 
Bolaget har 98 laddplatser och kommer fortsätta bygga ut elladdning i takt med att behovet ökar. 
Bolaget ser att man kan ta ett större grepp gällande elladdning. För diskussioner med Borås Elnät 
för ett samarbete i frågan.  
 
Ägaren framför att det är bra med ett helhetsgrepp i frågan och att någon tar ledningen. 
Förutsättningarna har blivit bättre nu med den politiska överenskommelsen.  
 
Vilka eventuella behov finns av justering av direktiven? 
 
Låt bolaget behålla resultatet i sin helhet och ta bort kravet på utdelning. 



Ägaren svarar att man är medveten om problematiken och att ambitionen framåt är att bolaget 
inte ska lämna något koncernbidrag. 
 

5. FRÅGOR AV PRINCIPIELL BESKAFFENHET/STÖRRE VIKT  
 

Bakgrund: Beslut i verksamheten som är av principiell beskaffenhet eller annars av större vikt ska 
hänskjutas till Kommunfullmäktige för ställningstagande. Besluten ska därefter fastslås av bolagsstämma. 
Vid tveksamhet om en fråga är av principiell beskaffenhet eller annars av större vikt ansvarar bolaget för 
att rådgöra med ägaren.  
 
Finns någon fråga i ”pipeline” som kan tänkas vara av principiell beskaffenhet eller 
annars av större vikt? Större investeringar? Andra strategiska ärenden? 
 

- Finansieringsstrategi – ta bort krav på utdelning i ägardirektivet 
- Politisk överenskommelse om utökat ansvar för parkeringsprodukten 
- Investering p-hus Makrillen 
- Beslut om Parkeringsprogrammet, p-köp villkor 
- Elbilsladdning 

 
6. NÄSTA MÖTE/ÖVRIGA FRÅGOR 

 
Kallelse till nästa ägardialog är utskickad, onsdagen den 3 maj 2023 kl. 10.15.  
 
Ulf Olsson tackade de närvarande och avslutade mötet. 
 
 
/Anteckningarna förda av Bolagsgruppen    



Mötesanteckningar förda vid ägardialog mellan Borås Stad/Borås 
Stadshus AB och kommunens bolag 
 
Tid och plats: Tisdagen den 15 november 2022 8.30-9.45, KS Stora sessionssal 
 
Bolag: Borås Elnät AB 
 
Närvarande bolaget: 
Sören Björklund, (S) ordförande 
Marie Fridén, (M) vice ordförande 
Lars Hedendahl, VD 
 
Närvarande från ägarsidan: 
Ulf Olsson (S), ordförande Borås Stadshus AB 
Per-Jonas Carlsson (KD), vice ordförande Borås Stadshus AB 
Niklas Arvidsson (KD), kommunalråd 
Adrian Jalali, politisk sekreterare för SD 
Svante Stomberg, VD Borås Stadshus AB, 9.00-9.45 
Stadsledningskansliets bolagsgrupp: Susanne Bladh, Evelina Pirs, Magnus Widén  
 

1. INLEDNING 
 

Ulf Olsson öppnade mötet och hälsade alla välkomna.  
 

2. INFORMATION FRÅN ÄGAREN 
 

Bolagsgruppen informerade kring nedanstående: 
a) Dagordningen kommenterades. Inga övriga frågor anmäldes. 
b) Kommunfullmäktiges avkastningskrav för 2023 är oförändrat, 4 % i avkastning på totalt 

kapital och 45 mnkr i årlig utdelning till ägaren. Soliditetsmålet är 20-25 %. Har 
tillkommit ett mål på räntetäckningsgrad om 2,5 gånger. Kommunfullmäktige beslutar om 
kraven i januari. Kommer göras en översyn av samtliga avkastningskrav under nästa år så 
kravet gäller först och främst 2023. 

c) Viktigt att anteckningarna granskas av bolaget för att säkerställa att den information som 
bolaget velat förmedla finns med.  

d) Ägaren har i förväg ställt några specifika bolagsfrågor: 
- Uppföljning avseende uppdraget från Kommunfullmäktige avseende utredning av 
effekt- och kapacitetsbehovet för kommande behov av el.  
- Informera om läget avseende intäktsramar för kommande regleringsperiod. 
 

3. MÅLUPPFYLLELSE 
 

Bakgrund: Verksamhetens mål och avkastningskrav fastställs av Kommunfullmäktige. Bolaget ansvarar för 
att de fastställda målen och kraven uppnås. Bolaget ansvarar även för att genomföra övriga uppdrag från 
fullmäktige/ägaren. (Det åligger Kommunstyrelsen att inom ramen för sin uppsiktsplikt, säkerställa att 
bolagens verksamhet bedrivs i enlighet med de mål och riktlinjer som Kommunfullmäktige har bestämt 
samt i enlighet med de föreskrifter som gäller för verksamheten). 
 
Bolaget ombeds att kortfattat redogöra för 2022 avseende väsentliga händelser och 
möjligheterna att klara ekonomiska mål/krav och uppdrag.  
 



Bolaget ombeds redogöra för utmaningarna i budget 2023-arbetet med hänsyn till 
bolagets uppdrag och ekonomiska mål/krav samt redogöra för känslighetsanalys utifrån 
räntor, inflation m.m. Bolaget ombeds redovisa en långsiktig investeringsplan (7 år) 
tillsammans med en beskrivning av vilka konsekvenser investeringarna förväntas få på 
bolagets ekonomi. 
 
Bolagets VD lämnade en redovisning enligt separat bildspel. 
 
Väsentliga händelser 2022: 

- Fortsatta processer mellan elnätsbolagen och Energimarknadsinspektionen. 
- 2-årigt avtal säkrat med AB Bostäder i Borås, för 2022 och 2023. Det finns en stor oro 

framåt om de vill köpa tjänster på öppna marknaden då de är en viktig kund inom 
affärsområde Stadsnät. 

- Inflation och avvaktande marknad. 
- COP infört som nyckeltal inom elnätsverksamheten. 
- Högsta NKI-resultatet någonsin. 
- Elprisstödet. 

 
Resultatet ser bra ut för 2022 och uppdraget har kunnat genomföras enligt plan. Resultatet är 
bättre än budget p.g.a. ökade anslutningsintäkter, högre volymer drivna av en kylig inledning av 
året samt lägre investeringsnivåer än planerat p.g.a. försenade leveranser och svårt att få tag på 
material. Aktuell prognos visar på 70 mnkr.  
 
Budget 2023  
Resultatet är budgeterat till 55 mnkr. Avkastningskravet och övriga krav kommer uppfyllas. 
Bolaget har inte tagit beslut om intäktshöjning än, kommer främst höja de fasta delarna och 
effektdelarna. Beslutat tas sent för att man har väntat in uppgifter om kommande kostnader för 
att hamna så rätt som möjligt på intäktssidan. Räknar med ca 9 % i genomsnitt i höjning av 
eldistributionsavgifterna.  
 
Bolaget har i stort sett inte några rörliga energikostnader. Tariffen avseende intäkter är däremot 
uppbyggd med en stor del rörligt. Energimarknadsinspektionen har tagit fram en ny modell för 
tariffstrukturer som ska implementeras 2027. Elnät börjar inriktningen mot detta redan 2023 så 
det ska bli en mildare övergång till den nya modellen. Den nya strukturen kan innebära kraftigt 
höjda kostnader för de som använder lite energi men mycket effekt och tvärtom då effekttaxa ska 
införas för alla kategorier.  
 
Bolaget kommer troligen behöva skjuta på fler investeringar framåt eftersom det är svårt få tag på 
material. Leverantören av elmätare har skjutit på leveranser flera gånger, men det har inte 
påverkat projektets ekonomi.  
 
Fördelning av budgeten 
Stadsnäts resultat är 7,8 mnkr. Är inne i en bra trend och affären går bra. Har fått stöd från PTS 
för att ansluta kunder på landsbygden, och kommer fortsätta ansluta en hel del kunder under 
2023. Elnäts resultat är 47,7 mnkr. Påverkas av att rörelsekostnaderna ökar, såsom kostnader för 
överliggande nät och förlustenergi.  
 
Resultatutvecklingen framåt visar att bolaget kommer klara resultatet med rimliga 
intäktshöjningar på ca 4 % årligen. Prognosen bygger på att intäktsregleringen för eldistribution 
får samma beräkningsstruktur för perioden 2024-2027 som för 2020-2023. Omsättningen drar 
iväg och närmar sig 400 mnkr år 2027. De stigande räntenivåerna kan hanteras då de även 



påverkar WACC:en positivt och därmed intäktsramen. Det i sin tur kan kompensera för de ökade 
räntekostnader som affärsområde Elnät står inför. Bolaget har inte tagit full höjd för 
räntehöjningarna i sina intäktsberäkningar. Indexuppräkningar kommer också påverka regleringen 
positivt. Detta förutsätter att Energimarknadsinspektionen inte ändrar regleringsmodell igen.  
 
Bolaget ser inte ett behov av ökade investeringar framåt utan snarare tvärtom. Men nivån 
kommer gå lite upp och ner de kommande åren då de stora mottagningsstationerna kostar runt 
100-110 mnkr/styck och man har fem sådana kvar att bygga. Därefter blir det mer byggnation av 
nätstationer som kostar betydligt mindre. Investeringar inom Stadsnät ligger stabilt på runt  
20 mnkr/årligen. 
 
Utmaningar 

- Lågkonjunktur och inflation. 
- Räntekostnadsutvecklingen, vilket mest påverkar stadsnätsaffären. 
- Ökade krav från myndigheter: Säkerhetsskyddslagen (utökning där även bolagets 

anläggningar klassas), MSB (skapa högre motståndskraft mot kriser), REN 
Energimarknadsdirektiv (ex flextjänster), Energimarknadsinspektionen (ny metod för 
intäktsreglering), NIS 2 (ISO 27001, ISO 22301). 
Kraven innebär att bolaget behöver anställa fler för att kunna hantera kraven alternativt köpa 
in tjänster. 

- Ökad ambition inom hållbarhet.  
 
Möjligheter 

- Nytt ledarskap möjliggör högre engagemang. 
- Utveckling av ledningssystem ger effektivare arbetssätt. 
- Bostäder i Borås är med oss ytterligare ett år – hot från allmännyttan på längre sikt kvarstår. 
- Nyttja våra elnätsinvesteringar/kapitalbas mer optimalt – COP 

 Genom nya arbetssätt och KPI:er inom elnät så görs bättre investeringar ur ett 
intäktsramsperspektiv. 

 Genom bättre arbetssätt med Servicekontoret så kan effektiviteten i entreprenaderna 
öka. 

- Möjlighet att växla upp affären med laddinfrastruktur i kombination med fiberanslutning. 
- Med översyn av varumärke, kommunikation och vässad säljorganisation kan 

anslutningsgraden och intäkter per kund öka. Vill kunna kommunicera att stadsnät ingår i 
bolaget då bolagets namn idag inte säger något om det affärsområdet. Det kostar också 
mycket att köra dubbla varumärken i all kommunikation. 

 
Kapacitetsbehov 
Utredning av effektökning fram till och med 2030. Inget som har ändrats jämfört med när 
bolaget gjorde utredningen, det har inte tillkommit någon verksamhet med stort effektbehov. Det 
som kan komma att påverka är uppbyggnad av energilager. Projekt 2031 ger mer än 200 MW i 
effekt och dagens behov är 130 MW. 
 
Laddinfrastruktur 
Det finns ett behov av utbyggnad av laddinfrastrukturen i Borås. Elnät är en av aktörerna som 
berörs, både i utbyggnadsskedet och vid användandet. Rätt hanterat kan laddinfrastrukturen 
utgöra en möjlighet för både elnätet och stadsnätet. Bolaget vill bidra genom att tillsammans med 
bland andra Parkeringsbolaget vara en central aktör. Bolaget vill ha själva övervakningssystemet 
hos sig för att kunna styra bort laster, genom att kunna stänga av laddare tillfälligt. Det kommer 
få en synergieffekt med nuvarande kund- och servicedel i bolaget. I första hand vill bolaget vända 
sig till de kommunala verksamheterna.  



Effektmål: positivt med ett ben till för bolaget, utveckling för medarbetarna, staden främjar 
fossilfri fordonsflotta. 
Konsekvenser: möjliga resursökningar, förändring i ägardirektiv. 
Risker: ser inte så höga risker, men en risk är att inte lyckas motsvara kundernas förväntningar 
om snabb och effektiv utbyggnad.  
 
Intäktsram 
Nuvarande beslut uppräknat till dagens datum är 786 mnkr. Ser att bolaget klarar sig bra inom 
befintlig ram och kommer kunna ta med sig outnyttjad del till nästa period. 
Det har kommit ett beslut gällande överklagan av intäktsregleringen mot Energimarknads-
inspektionen, som inte blev som elnätsbolagen ville. Elnätsbolagen har därför lämnat in en 
överklagan till Kammarrätten.  
 
Samarbetsforum IoT 
Väldigt mycket nytta med om man kan samla all data som alla verksamheter sitter på och för att 
skapa bästa tillgänglighet av dessa data. Bolaget har haft ett möte med staden för att komma fram 
till en gemensam lösning. Det finns en arbetsgrupp som jobbar vidare med frågorna.  
 
Projektansökan SET 
Projektet är ett samarbete mellan Högskolan, Fribo och Splitvision. Ska skapa en strategi för 
skalbara, effektiva och trygga IoT-lösningar inom kommunala fastighetsbolag. Ansöker om 
pengar från Vinnova.  
Elnät har även ett samarbete med Bostäder i Borås inom samma område, där en projektplan 
håller på att tas fram. Målet är att försöka hitta effektiva lösningar.   
 
Ordförande avslutar med att berätta om bolagets utvecklingsresa utifrån förändrade 
omvärldsfaktorer. Det har genomförts ett antal seminarium under året med stort engagemang. 
 

4. ÄGARDIREKTIVEN 
 

Bakgrund: Bolagsstyrelsens uppdrag är att se till att ägardirektivet uppfylls och arbetas in i bolagets 
affärsplan och strategi. 
 
Av det gemensamma ägardirektivet framgår att bolagen ska bidra till ett långsiktigt 
hållbart samhälle genom att i sin verksamhet bedriva ett aktivt hållbarhetsarbete. 

• Vilka åtgärder/aktiviteter har bolaget genomfört/planerar att genomföra inom 
Socialt hållbart Borås? 

• Hur arbetar bolaget för att öka andelen gröna tillgångar/anläggningar? 
 
Socialt hållbart 
Bolaget är inte de som jobbar mest naturligt med frågorna, har därför riktat in sig på effektmålet 
förutsättningar för arbete där några exempel är: 

- Utsatta grupper, försöker ta in anställda med olika behov.  
- Alla i arbete. Genom att erbjuda sommarjobb och praktikplats underlättar bolaget för 

individen att senare få arbete hos bolaget eller annan arbetsgivare. 
- Bred rekrytering och en blandning av anställda. Eftersträvar jämn könsfördelning, 

åldersfördelning och mångfald.  
 
 
 
 



Gröna investeringar 
Bolaget har bland annat gjort:  

- EcoPar i reservkraftaggregaten. 
- Nya kylaggregat på datacenter ÄK. 
- Grön betong i mottagningsstationer. 
- Bytt ut dieselbilar i verksamheten till mer klimatsmarta bilar. 

 
Bolaget kommer/vill göra: 

- Utbyggnad av solelproduktion på Vinrankan tillsammans med fler laddstolpar för både 
verksamhetsbilar och personalens bilar. 

- Undersöker möjligheten att samarbeta kring byggande av solelsproduktion för att täcka 
energiförluster. 

- Ta steget fullt ut till klimatsmarta upphandlingar. 
- Bygga energilager. 

 
Vilka eventuella behov finns av justering av direktiven? 
 
Bolaget föreslår följande tillägg i ägardirektivet: 

- Bolaget ska inom de ramar som avkastningskrav och soliditetsmål medger främja innovation 
och teknisk förnyelse. 

- Möjliggöra ett hållbart Borås genom att skapa förutsättning för elektrifiering av transporter, 
industri, kontor, bostäder m.fl.  

 
Laddinfrastruktur, tillsammans med andra tjänster bolaget gör idag och vill göra imorgon, kräver 
också bildandet av ett nytt bolag för att skilja det från den rena elnätsverksamheten. Bolaget ser 
att ett dotterbolag behöver vara på plats till årsskiftet 2023/2024 utifrån dagens verksamhet och 
ändrade omvärldskrav.  
 
Ägaren säger att bolaget får komma in med en skrivelse avseende bildande av dotterbolag. 
Förslaget till förändring av ägardirektivet tar Bolagsgruppen med sig i den samlade översynen av 
samtliga ägardirektiv.  
 

5. FRÅGOR AV PRINCIPIELL BESKAFFENHET/STÖRRE VIKT  
 

Bakgrund: Beslut i verksamheten som är av principiell beskaffenhet eller annars av större vikt ska 
hänskjutas till Kommunfullmäktige för ställningstagande. Besluten ska därefter fastslås av bolagsstämma. 
Vid tveksamhet om en fråga är av principiell beskaffenhet eller annars av större vikt ansvarar bolaget för 
att rådgöra med ägaren.  
 
Finns någon fråga i ”pipeline” som kan tänkas vara av principiell beskaffenhet eller 
annars av större vikt? Större investeringar? Andra strategiska ärenden? 
 
Se punkt 4 gällande bildande av ett dotterbolag.  
 

6. NÄSTA MÖTE/ÖVRIGA FRÅGOR 
 
Kallelse till nästa ägardialog är utskickad, onsdagen den 3 maj 2023 kl. 8.30.  
 
Ulf Olsson tackade de närvarande och avslutade mötet. 
 
 
/Anteckningarna förda av Bolagsgruppen   



Mötesanteckningar förda vid ägardialog mellan Borås Stad/Borås 
Stadshus AB och kommunens bolag 
 
Tid och plats: Tisdagen den 15 november 2022 10.15-10.45, KS Stora sessionssal 
 
Bolag: Akademiplatsen AB 
 
Närvarande bolaget: 
Per-Olof Höög (S), ordförande 
Helena Alcenius, VD 
 
Närvarande från Borås Stad: 
Ulf Olsson (S), ordförande Borås Stadshus AB 
Per-Jonas Carlsson (KD), vice ordförande Borås Stadshus AB 
Niklas Arvidsson (KD), kommunalråd 
Adrian Jalali, politisk sekreterare för SD 
Svante Stomberg, VD Borås Stadshus AB 
Från Stadsledningskansliets bolagsgrupp: Susanne Bladh, Evelina Pirs, Magnus Widén 
   

1. INLEDNING 
 

Ulf Olsson öppnade mötet och hälsade välkommen.   
 

2. INFORMATION FRÅN ÄGAREN 
 

Bolagsgruppen informerade kring nedanstående: 
 

a) Dagordningen kommenterades. Inga övriga frågor anmäldes. 
b) Kommunfullmäktiges resultatkrav för 2023 är -20,8 mnkr eller bättre. Kravet avser bara 

Borås Kongress utifrån bolagets inlämnade budget och den politiska överenskommelsen. 
Kommunfullmäktige tar beslut om kraven i januari.  

c) Viktigt att anteckningarna granskas av bolaget för att säkerställa att den information som 
bolaget velat förmedla finns med.  

    
3. MÅLUPPFYLLELSE 

 
Bakgrund: Verksamhetens mål och avkastningskrav fastställs av Kommunfullmäktige. Bolaget ansvarar för 
att de fastställda målen och kraven uppnås. Bolaget ansvarar även för att genomföra övriga uppdrag från 
fullmäktige/ägaren. (Det åligger Kommunstyrelsen att inom ramen för sin uppsiktsplikt, säkerställa att 
bolagens verksamhet bedrivs i enlighet med de mål och riktlinjer som Kommunfullmäktige har bestämt 
samt i enlighet med de föreskrifter som gäller för verksamheten). 
 
Bolaget ombeds att kortfattat redogöra för 2022 avseende väsentliga händelser och 
möjligheterna att klara ekonomiska mål/krav och uppdrag.  
 
Bolaget ombeds redogöra för utmaningarna i budget 2023-arbetet med hänsyn till 
bolagets uppdrag och ekonomiska mål/krav samt redogöra för känslighetsanalys utifrån 
räntor, inflation m.m. Bolaget ombeds redovisa en långsiktig investeringsplan (7 år) 
tillsammans med en beskrivning av vilka konsekvenser investeringarna förväntas få på 
bolagets ekonomi. 
 



Bolagets VD presenterade verksamheten och föredrog bland annat följande: 
 
Budget 2022  
Ekonomin går lite bättre än prognosen på -28 mnkr då Textile Fashion Center går lite plus. Har 
nu fått till en gemensam reception i centret där Borås TME, Kulturförvaltningen och 
Akademiplatsen, i liten grad, bemannar alla dagar i veckan. Bolaget sparar därmed in på 
personalkostnader.  
 
Borås Kongress-verksamheten bedömer att budgeten kommer hållas. Verksamheten har fast 
elpris, där hälften debiteras till driftsoperatören, och påverkas därför inte av kostnadsökningar 
2022. Driftsoperatören prognostiserar att de klarar sin uppsatta omsättning.  
 
Investeringar 
Reinvesteringar följer avskrivningsplaner. Den inköpta LED-skärmen har lite längre nyttjandetid 
än avskrivningstiden. 
 
Enligt den politiska överenskommelsen ska verksamheten Borås Kongress överlåtas till 
IBAB/Eolus och verksamheten Textile Fashion Center överlåtas till Borås TME. Frågor om 
köpeskilling, skatteeffekter m.m. håller på att utredas. Det sker regelbundna avstämningsmöten 
med ägaren som drivs av Bolagsgruppen. Bolagets styrelse och IBAB:s styrelse har haft ett 
gemensamt styrelsemöte. Akademiplatsen kommer att finnas kvar under 2023.  
 
Inför 2023 
Budgeten 2023 innehåller bara ekonomi för Borås Kongress. Budgeterade intäkter avser hyra från 
driftsoperatören, som budgeterar med en omsättning på 14,5 mnkr. En stor del av operatörens 
intäkter avser konferenser och inte så mycket kongresser. Budgeterade kostnader avser hyra från 
IBAB, som förväntas öka med 9 % mot tidigare beräknade 3 %, samt el, värme och vatten. Även 
de kostnaderna stiger 2023, där bl.a. elavtalet går från 38 öre/kWh till 210 öre/kWh. 
Räntekostnaderna ökar med 500 mnkr och även fastighetsskatten stiger. Totalt ökar kostnaderna 
med 1,8 mnkr mot tidigare prognostiserade kostnader för 2023. 
 
Avtalet med driftsoperatören avslutas 20231231. Frågor som diskuteras i bolaget gällande 
hanteringen därefter berör upphandling/förhandling/besittningsskydd. Tidplanen bedöms hålla 
om man går ut med upphandling kring årsskiftet. Arbetsgruppen som arbetar med 
verksamhetsflytten har nästa möte den 17/11 och ska då formulera ett beslutsunderlag till 
styrelsen. Det lutar åt att föreslå styrelserna att göra en upphandling. Akademiplatsen driver 
frågan men ser till att IBAB är informerade. 
 
Flytt av Textile Fashion Center 
Verksamhet, personal och centrets kostnader finns med i 2023 års budget för Borås TME. 
Verksamheten har tre anställda och runt 1 mnkr i verksamhetskostnader. Övriga kostnader avser 
ca 5,5 mnkr i hyra m.m. till LFF.  
 

4. ÄGARDIREKTIVEN 
 

Bakgrund: Bolagsstyrelsens uppdrag är att se till att ägardirektivet uppfylls och arbetas in i bolagets 
affärsplan och strategi. 
 
Av det gemensamma ägardirektivet framgår att bolagen ska bidra till ett långsiktigt 
hållbart samhälle genom att i sin verksamhet bedriva ett aktivt hållbarhetsarbete. 

• Vilka åtgärder/aktiviteter har bolaget genomfört/planerar att genomföra inom 
Socialt hållbart Borås? 



• Hur arbetar bolaget för att öka andelen gröna tillgångar/anläggningar? 
 
Vilka eventuella behov finns av justering av direktiven? 
 
Ägardirektivet behöver ändras utifrån verksamhetsflytten av Textile Fashion Center.  
 

5. FRÅGOR AV PRINCIPIELL BESKAFFENHET/STÖRRE VIKT  
 

Bakgrund: Beslut i verksamheten som är av principiell beskaffenhet eller annars av större vikt ska 
hänskjutas till Kommunfullmäktige för ställningstagande. Besluten ska därefter fastslås av bolagsstämma. 
Vid tveksamhet om en fråga är av principiell beskaffenhet eller annars av större vikt ansvarar bolaget för 
att rådgöra med ägaren. 
 
Finns någon fråga i ”pipeline” som kan tänkas vara av principiell beskaffenhet eller 
annars av större vikt? Större investeringar? Andra strategiska ärenden? 
 
Hanteringen av Borås Kongress när avtalet med driftsoperatören går ut vid årsskiftet 2023. 
 

6. NÄSTA MÖTE/ÖVRIGA FRÅGOR 
 
Kallelse till nästa ägardialog är utskickad, torsdagen den 4 maj 2023 kl. 10.00.   
 
Ulf Olsson tackade de närvarande och avslutade mötet. 
 
 
/Anteckningarna förda av Bolagsgruppen   



Mötesanteckningar förda vid ägardialog mellan Borås Stad/Borås 
Stadshus AB och kommunens bolag 
 
Tid och plats: Tisdagen den 15 november 2022 10.45-11.20, KS Stora sessionssal  
 
Bolag: BoråsBorås TME AB 
 
Närvarande bolaget: 
Per-Olof Höög (S), ordförande 
Helena Alcenius, VD 
 
Närvarande från Borås Stad: 
Ulf Olsson (S), ordförande Borås Stadshus  
Per-Jonas Carlsson (KD), vice ordförande Borås Stadshus 
Niklas Arvidsson (KD), kommunalråd 
Adrian Jalali , politisk sekreterare för SD 
Svante Stomberg, VD Borås Stadshus AB 
Från Stadsledningskansliets bolagsgrupp: Susanne Bladh, Evelina Pirs, Magnus Widén 
  
  

1. INLEDNING 
 

Ulf Olsson öppnade mötet och hälsade välkommen.   
 

2. INFORMATION FRÅN ÄGAREN 
 

Bolagsgruppen informerade kring nedanstående: 
 

a) Dagordningen kommenterades. Inga övriga frågor anmäldes. 
b) Kommunfullmäktiges resultatkrav på bolaget för 2023 är -27,1 mnkr eller bättre, utifrån 

förändringarna från den politiska överenskommelsen. Det förutsätter att uppdraget med 
stadens trygghetsarbete faktureras Borås Stad fr.o.m. 2023. Kommunfullmäktige beslutar 
om kraven i januari. 

c) Viktigt att anteckningarna granskas av bolaget för att säkerställa att den information som 
bolaget velat förmedla finns med.  

 
3. MÅLUPPFYLLELSE 

 
Bakgrund: Verksamhetens mål och avkastningskrav fastställs av Kommunfullmäktige. Bolaget ansvarar för 
att de fastställda målen och kraven uppnås. Bolaget ansvarar även för att genomföra övriga uppdrag från 
fullmäktige/ägaren. (Det åligger Kommunstyrelsen att inom ramen för sin uppsiktsplikt, säkerställa att 
bolagens verksamhet bedrivs i enlighet med de mål och riktlinjer som Kommunfullmäktige har bestämt 
samt i enlighet med de föreskrifter som gäller för verksamheten). 
 
Bolaget ombeds att kortfattat redogöra för 2022 avseende väsentliga händelser och 
möjligheterna att klara ekonomiska mål/krav och uppdrag.  
 
Bolaget ombeds redogöra för utmaningarna i budget 2023-arbetet med hänsyn till 
bolagets uppdrag och ekonomiska mål/krav samt redogöra för känslighetsanalys utifrån 
räntor, inflation m.m. Bolaget ombeds redovisa en långsiktig investeringsplan (7 år) 



tillsammans med en beskrivning av vilka konsekvenser investeringarna förväntas få på 
bolagets ekonomi. 
 
Bolagets VD presenterade verksamheten och föredrog bland annat följande: 
 
Prognosen för 2022 visar ett resultat om -18,2 mnkr, vilket är något bättre än budget p.g.a. lägre 
personalkostnader. Uppdraget går enligt plan. 
 
Statistik från besöksnäringen för sommaren 2022 visar att man är tillbaka efter pandemin och 
antalet gästnätter var t.o.m. bättre än rekordåret 2019. Det finns ett stort behov av fler hotellrum. 
Bolaget vill påtala för ägaren att det är viktigt att ha bäst lämpliga placering av ett nytt hotell med 
sig i detaljplaneringen. En utmaning för besöksnäringen är att hitta fler aktiviteter att locka 
besökare med så att de stannar mer än en dag. Djurparken är Borås största besöksanledning men 
den lockar många dagsbesökare. Om man får till en övernattning innebär det en turistekonomisk 
effekt på ett helt annat sätt än ett dagsbesök.   
 
Destination Sjuhärad 
Bolaget har, på önskan från deltagande kommuner, drivit vidare Boråsregionens projekt 
Destination Sjuhärad. Har genomfört position, bildspråk och produktplacering genom Tareq 
Taylors matresa Nordic Cookery. Deltagande kommuner vill fortsätta driva Sjuhärad även 2023. 
Borås har med detta två parallella, icke konkurrerande kommunikationsplattformar, som passar 
vår stads och bygds utbud/innehåll. 
 
Bolaget budgeterar 2023 med ett resultat på -27,1 mnkr, då bolaget utökas med att även avse 
verksamheten Textile Fashion Center från Akademiplatsen, utifrån en politisk överenskommelse 
om verksamhetsflytt. Textile Fashion Center betalar 5,5 mnkr i lokalhyra m.m. till LFF för 
gemensamma kommunikationsytor + hörsalen Vestindien. Budgeten påverkas ytterst lite av 
höjda räntor och inflation.   
 
No Limit-verken har gått över till Kulturförvaltningen. Det är de som kommer anordna 
skulpturbiennal m.m. framöver. Det kommer inte anordnas någon ny No Limit-festival 2023. 
Vad är nästa reseanledning för Borås?  
 
Ägaren frågar om utvärdering av konceptet för Sommartorsdagarna 2022. Bolaget svarar att 
Borås City kommer backa på det och under 2023 kommer det genomföras fyra sommartorsdagar 
+ utomhusbio. Borås TME kommer anordna firandet av Borås födelsedag då den dagen inte 
längre kommer ingå i sommartorsdagarna. 
 
Bolagets utmaningar 
Kompetensväxling: går från projekt till samverkansprocesser. 
Förväntan från parter: ägarens förväntan i relation till de två andra parterna, näringslivet och 
akademin, i trippelskapet. Bolaget ser möjligheter att utveckla denna del och att de andra parterna  
också kan bidra med mer finansiering.   
Besöksnäringens aktörers förväntan.  
 

4. ÄGARDIREKTIVEN 
 

Bakgrund: Bolagsstyrelsens uppdrag är att se till att ägardirektivet uppfylls och arbetas in i bolagets 
affärsplan och strategi. 
 
Av det gemensamma ägardirektivet framgår att bolagen ska bidra till ett långsiktigt 
hållbart samhälle genom att i sin verksamhet bedriva ett aktivt hållbarhetsarbete. 



• Vilka åtgärder/aktiviteter har bolaget genomfört/planerar att genomföra inom 
Socialt hållbart Borås? 

• Hur arbetar bolaget för att öka andelen gröna tillgångar/anläggningar? 
 
Vilka eventuella behov finns av justering av direktiven? 
 
Bolaget arbetar med att ta fram ett förslag på förändrat ägardirektiv utifrån förändrat uppdrag. 
Detta behöver även diskuteras med bolagets övriga parter.  
 

5. FRÅGOR AV PRINCIPIELL BESKAFFENHET/STÖRRE VIKT  
 

Bakgrund: Beslut i verksamheten som är av principiell beskaffenhet eller annars av större vikt ska 
hänskjutas till Kommunfullmäktige för ställningstagande. Besluten ska därefter fastslås av bolagsstämma. 
Vid tveksamhet om en fråga är av principiell beskaffenhet eller annars av större vikt ansvarar bolaget för 
att rådgöra med ägaren.  
 
Finns någon fråga i ”pipeline” som kan tänkas vara av principiell beskaffenhet eller 
annars av större vikt? Större investeringar? Andra strategiska ärenden? 
 

 
6. NÄSTA MÖTE/ÖVRIGA FRÅGOR 

 
Kallelse till nästa ägardialog är utskickad, torsdagen den 4 maj 2023 kl. 10.45.  
 
Ulf Olsson tackade de närvarande, och ett särskilt tack till Helena Alcenius för den här tiden, och 
avslutade mötet. 
 
 
/Anteckningarna förda av Bolagsgruppen   



Mötesanteckningar förda vid ägardialog mellan Borås Stad/Borås 
Stadshus AB och kommunens bolag 
 
Tid och plats: Tisdagen den 15 november 2022 13.30-14.30, KS Stora sessionssal 
 
Bolag: Borås Energi och Miljö AB 
 
Närvarande bolaget: 
Roland Andersson (S), ordförande 
Ulrik Nilsson (M), vice ordförande – med via Teams 
Dennis Söderberg (MP), andre vice ordförande 
Magnus Kårestedt, VD  
Linda Syversen, ekonomichef  
 
Närvarande från ägarsidan: 
Ulf Olsson (S), ordförande Borås Stadshus AB 
Per-Jonas Carlsson (KD), vice ordförande Borås Stadshus AB 
Niklas Arvidsson (KD), kommunalråd 
Adrian Jalali, politisk sekreterare för SD 
Svante Stomberg, VD Borås Stadshus AB 
Stadsledningskansliets bolagsgrupp: Susanne Bladh, Louise Mattus Streiby (med via Teams), 
Evelina Pirs, Magnus Widén   
 

1. INLEDNING 
 

Ulf Olsson öppnade mötet och hälsade alla välkomna.  
 

2. INFORMATION FRÅN ÄGAREN 
 
Bolagsgruppen informerade kring nedanstående: 
 

a) Dagordningen kommenterades. Inga övriga frågor anmäldes. 
b) Förslaget på avkastningskrav för 2023 är 4,5 % i avkastning på totalt kapital avseende den 

kommersiella verksamheten, som tidigare kommunicerats. VA och Hushållsavfall ska gå 
plus/minus noll över tid. Soliditetsmålet är 15 % på bolagsnivå. Utdelningskravet till ägaren 
höjs till 20 mnkr utifrån ett behov i koncernen. Ett nytt mål tillkommer i form av en 
räntetäckningsgrad på 2,5 gånger. Kommunfullmäktige tar beslut om kraven i januari. En 
översyn av samtliga avkastningskrav kommer att göras nästa år så därför avser kraven till 
att börja med 2023. 

c) Viktigt att anteckningarna granskas av bolaget för att säkerställa att den information som 
bolaget velat förmedla finns med.  

d) Ägaren har i förväg ställt några specifika bolagsfrågor och önskar uppdatering avseende:   
- Affärsområde fjärrvärme 
- Serneke-tvisten 
- Affärsområde biogas 
- Projektet Nytt insamlingssystem 
- Projektet Nytt Vattenverk 
- Hur ser den prognostiserade taxeutvecklingen ut framöver, vad är det som får stor effekt 
på taxeutvecklingen? 

 
 



 
3. MÅLUPPFYLLELSE 

 
Bakgrund: Verksamhetens mål och avkastningskrav fastställs av Kommunfullmäktige. Bolaget ansvarar för 
att de fastställda målen och kraven uppnås. Bolaget ansvarar även för att genomföra övriga uppdrag från 
fullmäktige/ägaren. (Det åligger Kommunstyrelsen att inom ramen för sin uppsiktsplikt, säkerställa att 
bolagens verksamhet bedrivs i enlighet med de mål och riktlinjer som Kommunfullmäktige har bestämt 
samt i enlighet med de föreskrifter som gäller för verksamheten). 
 
Bolaget ombeds att kortfattat redogöra för 2022 avseende väsentliga händelser och 
möjligheterna att klara ekonomiska mål/krav och uppdrag.  
 
Bolaget ombeds redogöra för utmaningarna i budget 2023-arbetet med hänsyn till bolagets 
uppdrag och ekonomiska mål/krav samt redogöra för känslighetsanalys utifrån räntor, 
inflation m.m. Bolaget ombeds redovisa en långsiktig investeringsplan (7 år) tillsammans 
med en beskrivning av vilka konsekvenser investeringarna förväntas få på bolagets 
ekonomi. 
 
Ordförande börjar med att berätta att styrelsen under året har gått igenom bolagets styrdokument, 
bland annat fjärrvärmestrategi och affärsplan. 
 
Bolagets VD rapporterade därefter om verksamheten utifrån ett separat bildspel.  
 
VD säger att det är kul att vara ett energibolag just nu, de är mycket i fokus och energibolagen är i 
många fall lösningen på dagens energikris. Bolaget vill i detta ta steg framåt och försöka hitta 
framtidslösningar. Det finns också en stor politisk agenda inom EU för dessa delar och som 
behandlar en del av de områden som bolaget arbetar inom.  
 
Bolaget arbetar sedan förra året med en ganska slipad affärsplan med fyra övergripande mål: 
Minskad miljöpåverkan, Nöjda och lojala kunder, Finansiellt stabilt bolag, Stolta och motiverade 
medarbetare. Det som ändras från år till år är de övergripande aktiviteterna. 
 
Prognosen för 2022 visar ett resultat på 86,7 mnkr jämfört med budgeterade 60,8 mnkr. Oktober 
har varit en varm månad och fortsätter det vara varmt under november-december kommer 
fjärrvärmeintäkterna minska. Fördelningen av resultatet är 93 mnkr för de kommersiella 
verksamheterna och -7 mnkr för de taxefinansierade verksamheterna. Prognosen ger ett 
avkastningskrav på 3 % på bolagsnivå och 4,5 % för de kommersiella verksamheterna samt en 
soliditet totalt på bolagsnivå på 12,2 %.  
 
Budget 2023 
Resultatet 2023 är budgeterat till 148,3 mnkr. Affärsområde Energi budgeterar med kraftigt ökade 
elintäkter. 80 % av dessa intäkter är prissäkrade mot marknaden. Det blir en eftersläpning av 
prissäkringarna och därför syns inte en tydligare resultateffekt 2022 utifrån hur höga elpriserna har 
varit. Det förs diskussioner på EU-nivå om att införa ett pristak på elpriset, det skulle i så fall 
påverka bolagets intäkter framförallt för januari-februari. Biogasen budgeterar med ett liknande 
resultat som tidigare, -21,8 mnkr. Först 2024 blir resultatet bättre då St1 tar över förädling och 
distribution av rågas. 
 
Resultatet för de kommersiella verksamheterna visar på 172 mnkr och de taxefinansierade på -23,7 
mnkr. Taxorna för 2023 beslutades innan sommaren för att kunna kommunicera ut nästa års taxa 
till kunderna tidigt. Därmed var inte alla kostnadsökningar kända när taxorna fastställdes och 
verksamheterna budgeterar därför med ett minusresultat.  



Budgeten bedöms leva upp till avkastningskraven och räntetäckningsgraden. Däremot når 
budgeten inte riktigt målet för soliditeten. Det ser väldigt positivt ut framåt för de kommersiella 
verksamheterna. 
 
Bolaget arbetar ständigt med effektiviseringsåtgärder i projektet man kallar ”Tillsammans för en 
bättre arbetsdag”. Arbetet ska ge en kvalitetssäkring och processeffektivisering. Arbetet kommer 
fortsätta under 2023. Kommer genomföra en del förändringar utifrån detta.  
 
Investeringsplan 
Planen visar 418 mnkr för 2023 som till stor del består av reinvesteringar. År 2024 ligger 
investering i det nya vattenverket med och renoveringen av Sjöbo vattenverk är inplanerad 2028.  
 
Fjärrvärme 
En stor del av hus och lokaler värms idag upp med el. Det är viktigt att koppla upp så mycket som 
möjligt till fjärrvärme för att kunna använda elen till andra områden. Kommunen och de 
kommunala bostadsbolagen är en viktig del i detta arbete.  
 
Serneke-tvisten  
Alla förhandlingar i skiljedomsförfarandet är klara. Inväntar dom som ska komma innan årets slut. 
Bolaget hoppas och tror på en positiv dom och utgår ifrån att man ska få full kostnadstäckning 
från Serneke för att kunna byta ut cellplasten i kraftvärmeverket.  
 
Affärsområde biogas 
St1 tar över mackarna i staden under 2023. De ska även investera i nya anläggningar under året för 
att fr.o.m. 2024 ta över förädlingen. Då vänds verksamhetens minussiffror till ett litet överskott.  
 
Nytt insamlingssystem 
Projektet rullar på enligt satt tidsplan och budget. De största inköpen är redan gjorda. Den sista 
införandefasen är centrum som snart ska påbörjas.  
 
Nytt vattenverk 
Projektering av vattenverk och överföringsledning pågår med bra framdrift. Totalt är ca 120 
medarbetare engagerade, varav en stor del är konsulter. Bolaget möter stort motstånd mot 
projektet, främst från fastighetsägare runt sjön och i Äspered med omnejd. Därför behöver man gå 
in med tvångsåtgärder för att kunna göra de undersökningar som krävs.  
 
Mark- och miljödomstolens behandling av bolagets ansökan är försenad med ca 9 månader. 
Domstolen har tagit in yttrande från tunga instanser. Bolaget tror att domstolen kommer 
återkomma i början på 2023 och be bolaget om kompletteringar utifrån dessa. Prognosen för 
projektet är att budgeten kan hållas om det inte blir ytterligare förseningar. Parallellt med detta 
arbete ser bolaget över vattenskyddsområde inklusive skyddsföreskrifter runt Tolken, det blir inga 
stora förändringar mot hur det är idag.  
 
Taxeutveckling 
Taxorna påverkas av allting som händer i omvärlden. Bolaget var lite för snabbt med att sätta 
taxorna inför 2023, som gjordes innan sommaren. Detta för att man vill kunna informera 
fastighetsägarna tidigt så de har uppgifterna till kommande hyresförhandlingar. Taxebesluten måste 
inte tas så tidigt men bolaget vill göra det som en bra service till kunderna. Detta innebär att framåt 
behöver verksamheterna ta igen de underskott som blir 2022-2023. Återvinningstaxan höjs med    
8 % 2023 och kommer enligt prognos behöva öka mer 2024-2025 för att ta igen tidigare 
underskott. Bolaget har enligt revisorerna bara tre år på sig att ta igen tidigare underskott, vilket 



bolaget trodde man hade fem år på sig att göra. Viktigt att poängtera att det inte är några nya 
höjningar p.g.a. projektet Sortera mera hemma. 
 
Bolaget kommer troligen få intäkter fr.o.m. 2024 från FTI för kostnadstäckning för insamling av 
förpackningar. Det kommer medföra en positiv effekt på kommande års taxehöjning. Det kommer 
även komma ett lagkrav på att det ska vara hushållsnära insamling av förpackningar fr.o.m. 2026 i 
alla kommuner.  
 
Bolaget håller på att ta fram en strategi för återvinningsområdet. I detta arbete ska man se över 
placering av återvinningscentraler, återbruk m.m.  
 
Till slut vill bolaget lyfta en fråga om koncerninköp. Bolaget vill att de ska ha en annan hållning till 
bolagen, att det ska vara frivilligt att använda koncerninköp alternativt att det antas separata 
inköpsregler för bolagen. BEMAB känner att koncerninköps organisation är anpassad utifrån 
nämndernas behov. Vissa avtal fungerar för bolaget men många verksamhetsnära upphandlingar 
fungerar inte. Bolaget gör en hel del egna upphandlingar och vill kunna ha mixen att använda 
koncerninköp när det passar men inte vara tvingade till att använda dem när man missgynnas. 
Bolaget tycker det är väldigt viktigt med verksamhetsnära insyn och har byggt upp en egen 
upphandlingsorganisation med fyra personer.  
 
Ägaren svarar att den här kritiken inte är ny, och tar med sig bolagets åsikter. Det finns flera 
branschspecifika upphandlingsorgan och organisationer som gör upphandlingar specifikt för 
kommuner, och det finns en förståelse för att bolagen använder sådana organisationer. Det 
kommer att tas ett större helhetsgrepp politiskt för inköpsfrågor.   
 

4. ÄGARDIREKTIVEN 
 

Bakgrund: Bolagsstyrelsens uppdrag är att se till att ägardirektivet uppfylls och arbetas in i bolagets 
affärsplan och strategi. 
 
Av det gemensamma ägardirektivet framgår att bolagen ska bidra till ett långsiktigt 
hållbart samhälle genom att i sin verksamhet bedriva ett aktivt hållbarhetsarbete. 

• Vilka åtgärder/aktiviteter har bolaget genomfört/planerar att genomföra inom 
Socialt hållbart Borås? 

• Hur arbetar bolaget för att öka andelen gröna tillgångar/anläggningar? 
 
Socialt hållbart 
Bolaget arbetar med två delar:  
Boende och närmiljö - är bl.a. med i projektet Klimatneutrala Borås.  
Förutsättningar för arbete - tar in praktikanter och examensarbeten. Är medarrangör i 
Drömstaden, som riktar sig till femteklassare.  
 
Gröna investeringar 

- Mappning av gröna investeringar. 
- Har gröna lån för bl.a. EMC-investeringen. 
- Sätter solceller på alla tak där det är lönsamt. 

 
Vilka eventuella behov finns av justering av direktiven? 
 
Inget behov lyftes. 
 
 



5. FRÅGOR AV PRINCIPIELL BESKAFFENHET/STÖRRE VIKT  
 

Bakgrund: Beslut i verksamheten som är av principiell beskaffenhet eller annars av större vikt ska hänskjutas 
till Kommunfullmäktige för ställningstagande. Besluten ska därefter fastslås av bolagsstämma. 
Vid tveksamhet om en fråga är av principiell beskaffenhet eller annars av större vikt ansvarar bolaget för att 
rådgöra med ägaren.  
 
Finns någon fråga i ”pipeline” som kan tänkas vara av principiell beskaffenhet eller annars 
av större vikt? Större investeringar? Andra strategiska ärenden? 
 

6. NÄSTA MÖTE/ÖVRIGA FRÅGOR 
 

Kallelse till nästa ägardialog är utskickad, tisdagen den 2 maj 2023 kl. 8.30. 
 

Ulf Olsson tackade de närvarande och avslutade mötet. 
 
 
/Anteckningarna förda av Bolagsgruppen   



Mötesanteckningar förda vid ägardialog mellan Borås Stad/Borås 
Stadshus AB och kommunens bolag 
 
Tid och plats: Tisdagen den 15 november 2022 15.15-15.50, KS Stora sessionssal 
 
Bolag: Industribyggnader i Borås AB 
 
Närvarande bolaget: 
Magnus Johansson (S), ordförande 
Björn Bergquist (M), vice ordförande 
Patrik Johansson, VD 
 
Närvarande från Borås Stad: 
Ulf Olsson (S), ordförande Borås Stadshus AB 
Per-Jonas Carlsson (KD), vice ordförande Borås Stadshus AB 
Niklas Arvidsson (KD), kommunalråd 
Adrian Jalali, politisk sekreterare 
Svante Stomberg, VD Borås Stadshus AB 
Stadsledningskansliets bolagsgrupp: Susanne Bladh, Evelina Pirs, Magnus Widén 
   

1. INLEDNING 
 

Ulf Olsson öppnade mötet och hälsade samtliga välkomna.  
 

2. INFORMATION FRÅN ÄGAREN 
 
Bolagsgruppen informerade kring nedanstående: 
 

a) Dagordningen kommenterades. Inga övriga frågor anmäldes. 
b) Avkastningskravet på koncernen 2023 föreslås vara oförändrat, 3,5 % i avkastning på 

totalt kapital och ett soliditetsmål  på 15 %. Däremot höjs utdelningskravet till 10 mnkr 
då koncernen har ett större finansieringsbehov. Det har tillkommit ett mål på 
räntetäckningsgrad om 2,5 gånger. Kraven är satta utifrån nuvarande organisation. Tänkt 
krav efter förändringen utifrån den politiska överenskommelsen att Borås Kongress ska 
flyttas över till Eolus 6, är ett avkastningskrav om 3,5 % exklusive Eolus. Kommer göras 
en översyn av avkastningskraven för kommande år. Kommunfullmäktige beslutar om 
kraven i januari. 

c) Viktigt att anteckningarna granskas av bolaget för att säkerställa att den information som 
bolaget velat förmedla finns med. 

d) Ägaren har i förväg ställt en specifik bolagsfråga:   
- Uppdatering avseende pågående förstudier 

 
3. MÅLUPPFYLLELSE 

 
Bakgrund: Verksamhetens mål och avkastningskrav fastställs av Kommunfullmäktige. Bolaget ansvarar för 
att de fastställda målen och kraven uppnås. Bolaget ansvarar även för att genomföra övriga uppdrag från 
fullmäktige/ägaren. (Det åligger Kommunstyrelsen att inom ramen för sin uppsiktsplikt, säkerställa att 
bolagens verksamhet bedrivs i enlighet med de mål och riktlinjer som Kommunfullmäktige har bestämt 
samt i enlighet med de föreskrifter som gäller för verksamheten). 
 



Bolaget ombeds att kortfattat redogöra för 2022 avseende väsentliga händelser och 
möjligheterna att klara ekonomiska mål/krav och uppdrag.  
 
Bolaget ombeds redogöra för utmaningarna i budget 2023-arbetet med hänsyn till 
bolagets uppdrag och ekonomiska mål/krav samt redogöra för känslighetsanalys utifrån 
räntor, inflation m.m. Bolaget ombeds redovisa en långsiktig investeringsplan (7 år) 
tillsammans med en beskrivning av vilka konsekvenser investeringarna förväntas få på 
bolagets ekonomi. 
 
VD presenterade verksamheten och dess mål utifrån ett bildspel.  
 
Väsentliga händelser 
• Vision/långsiktiga inriktningsmål 
• Fokus energieffektivisering i fastigheter 
• Fastighetsutvecklingsprojekt tidiga skeden Q1-Q3 2022 
• Förvärv av strategiska fastigheter för att samverka till stadens utveckling 
• Kongresshuset - partiöverenskommelsen. Det finns en arbetsgrupp och olika frågeställningar 

som det arbetas med. Styrelsen har träffat Akademiplatsens styrelse och Bolagsgruppen ingår 
i arbetsgruppen som tittar på lösningar för genomförandet. 

 
Prognosen 2022 är lika med budget på 12,3 mnkr. Investeringarna håller sig inom beslutade 
nivåer. Ser att man kommer klara av ägarens uppsatta krav.  
 
Fokus 2023 
• Fortsätta arbetet med vision, övergripande mål och verksamhetsutveckling.  
• Fokus nya fastighetsprojekt, förstudier och genomförande efter beslut.  
• Projektutveckling och förvärv av strategiska fastigheter.  
• Räknar med att IBAB-koncernen kommer uppfylla ägarens avkastningskrav och mål.  

 
Investeringsplan 2023-2028 
Investeringsplanen innehåller reinvesteringar och mindre investeringar utifrån hyresgäst-
anpassningar. Det ingår uppskattade investeringar utifrån de förstudier som bolaget gör idag. 
2023 ligger investeringarna på 36 mnkr för att sedan öka under 2024-2027 för de projekt som det 
genomförs förstudier för. Först 2029 beräknar bolaget att vara tillbaka på en låg investeringsnivå 
på runt 10 mnkr som endast avser reinvesteringar.  
 
Möjliga åtgärder 
• Ytterligare driftsoptimering av fastigheterna, vilket ger lägre driftskostnader.  
• Löpande omvärldsbevakning av ekonomiska konsekvenser för bolagen.  

 
Resultatet 2023 budgeteras till 12,6 mnkr. Förväntar sig att hyrorna höjs enligt KPI. Ökade 
räntekostnader och inflation påverkar förutsättningarna för bolagets projekt. Kalkylräntan 
analyseras just nu för vad den ska sättas till 2023.  
 
 
 
 



Lägesuppdatering projekt i tidiga skeden och förstudier: 
 

• Framtida utveckling bussdepå Strömsdal 
Är klara med en inventering/underlag samt en projektplan och gemensam målbild med 
Västtrafik. Pågående punkter är att göra en miljöutredning av marken under första kvartalet 2023. 
Västtrafik har krävt att detta är gjort för att gå vidare med förhandling/avsiktsförklaring för en 
förstudie.  
    

• Blå Stjärnans djursjukhus 
Är igång med en förstudie. Syftet med projektet är att utveckla djursjukhuset till en fastighet som 
möter framtida behov. I förstudien pågår framtagande av skisser, dialog med MEX gällande 
tomtplacering samt utredning av områdets förutsättningar. Det görs ett parallellt arbete med att 
både titta på en ny fastighet och en ombyggnation av befintlig fastighet. Processen är tänkt att ta 
fram ett underlag för framställan och investeringsbeslut under första kvartalet 2023. 
 

• Borås Arena 3.0  
Är ett samverkansprojekt där en förstudie pågår som ska vara klar i dec 2022. Arbete med 
framtagande av systemhandling pågår och tekniska konsulter arbetar med utformningen av 
byggnaden. Arbetet görs i samordning med FoF. En intäktsanalys ska tas fram och bolaget ser 
ökade byggkostnader kopplat till vad som händer i omvärlden. Kommande beslut är en politisk 
förankring med investeringsbeslut under kvartal 1-2 2023.  
IBAB hyr ut hela arenan till arenabolaget förutom restaurangen som hyrs ut direkt.  
 
Ägaren frågar om vem som tar kostnaderna för förstudierna om projekten inte genomförs.  
Bolaget svarar att beställaren får betala för genomförda förstudier om projekten inte blir av. 
 

4. ÄGARDIREKTIVEN 
 
Bakgrund: Bolagsstyrelsens uppdrag är att se till att ägardirektivet uppfylls och arbetas in i bolagets 
affärsplan och strategi. 
 
Av det gemensamma ägardirektivet framgår att bolagen ska bidra till ett långsiktigt 
hållbart samhälle genom att i sin verksamhet bedriva ett aktivt hållbarhetsarbete. 

• Vilka åtgärder/aktiviteter har bolaget genomfört/planerar att genomföra inom 
Socialt hållbart Borås? 

• Hur arbetar bolaget för att öka andelen gröna tillgångar/anläggningar? 
 
Socialt hållbart Borås 
Bolaget arbetar med flera delar inom socialt hållbart och exempel inom de olika målområdena är 
följande:  
- En god start i livet och goda uppväxtvillkor. Bolaget samarbetar med Elfsborg som bedriver 

ett bra socialt hållbart arbete för barn och unga. 
- Boende och närmiljö. IBAB arbetar med bra närmiljö. 
- Förutsättningar för arbete. Har tagit in LIA-praktikant vid två tillfällen under 2022 och har 

erbjudit gymnasieungdomar praktik över sommaren.  
 
Dessutom ställer bolaget krav på entreprenörer och underleverantörer för socialt hållbart 
byggande.  
 
 
 



Gröna investeringar 
- Ny vision, med klimatneutralt och cirkulärt byggande 
- Energibesparande åtgärder 
- Solcellsinvesteringar 
- Vid nyproduktion ska certifiering göras i enlighet med Green building 
- 2023/2024 ska man kartlägga faktorerna för klimatneutralitet inom kommande projekt 
- Krav vid upphandling av byggprojekt 

 
Vilka eventuella behov finns av justering av direktiven? 
 
Inget behov lyftes. 
 

5. FRÅGOR AV PRINCIPIELL BESKAFFENHET/STÖRRE VIKT  
 
Beslut i verksamheten som är av principiell beskaffenhet eller annars av större vikt ska hänskjutas till 
Kommunfullmäktige för ställningstagande. Besluten ska därefter fastslås av bolagsstämma. 
Vid tveksamhet om en fråga är av principiell beskaffenhet eller annars av större vikt ansvarar bolaget för 
att rådgöra med ägaren.  
 
Finns någon fråga i ”pipeline” som kan tänkas vara av principiell beskaffenhet eller 
annars av större vikt? Större investeringar? Andra strategiska ärenden? 
 
Se punkt 3 gällande kommande projekt. 
 

6. NÄSTA MÖTE/ÖVRIGA FRÅGOR 
 
Kallelse till nästa ägardialog är utskickad, onsdagen den 3 maj 2023 kl. 13.30. 
 
Ulf Olsson tackade de närvarande och avslutade mötet. 
 
 
/Anteckningarna förda av Bolagsgruppen  
    



Mötesanteckningar förda vid ägardialog mellan Borås Stad/Borås 
Stadshus AB och kommunens bolag 
 
Tid och plats: Torsdagen den 17 november 2022 08.30-09.20, KS Stora sessionssal 
  
Bolag: AB Sandhultsbostäder 
 
Närvarande bolaget: 
Leif Gran (S), ordförande 
Bengt Engström (M), vice ordförande 
Mikael Henrysson, VD  
 
Närvarande från Borås Stad: 
Kerstin Hermansson (C), KS förste vice ordförande 
Annette Carlson (M), KS andre vice ordförande 
Per-Jonas Carlsson (KD), vice ordförande Borås Stadshus AB 
Svante Stomberg, stadsdirektör 
Stadsledningskansliets bolagsgrupp: Susanne Bladh, Louise Mattus Streiby, Evelina Pirs, Magnus 
Widén 
   

1. INLEDNING 
 

Kerstin Hermansson öppnade mötet och hälsade välkommen.   
 

2. INFORMATION FRÅN ÄGAREN 
 

Bolagsgruppen informerade kring nedanstående: 
 

a) Dagordningen kommenterades. Inga övriga frågor anmäldes. 
b) Oförändrat avkastningskrav för 2023, 3,5 % i direktavkastning och soliditetsmålet är 

10/25 % i bokförd respektive justerad soliditet. Det har tillkommit ett mål för 
räntetäckningsgrad på 2,5 gånger. Kommunfullmäktige beslutar om kraven i januari.  

c) Viktigt att anteckningarna granskas av bolaget för att säkerställa att den information som 
bolaget velat förmedla finns med. 

    
3. MÅLUPPFYLLELSE 

 
att de fastställda målen och kraven uppnås. Bolaget ansvarar även för att genomföra övriga uppdrag från 
fullmäktige/ägaren. (Det åligger Kommunstyrelsen att inom ramen för sin uppsiktsplikt, säkerställa att 
bolagens verksamhet bedrivs i enlighet med de mål och riktlinjer som Kommunfullmäktige har bestämt 
samt i enlighet med de föreskrifter som gäller för verksamheten). 
 
Bolaget ombeds att kortfattat redogöra för 2022 avseende väsentliga händelser och 
möjligheterna att klara ekonomiska mål/krav och uppdrag.  
 
Bolaget ombeds redogöra för utmaningarna i budget 2023-arbetet med hänsyn till 
bolagets uppdrag och ekonomiska mål/krav samt redogöra för känslighetsanalys utifrån 
räntor, inflation m.m. Bolaget ombeds redovisa en långsiktig investeringsplan (7 år) 
tillsammans med en beskrivning av vilka konsekvenser investeringarna förväntas få på 
bolagets ekonomi. 
 



VD presenterade verksamheten utifrån ett bildspel. 
 
Nuläge 2022 

• Nya medarbetare inom ekonomi/administration samt fastighetsskötsel. Det har nyligen 
börjat en ny person på ekonomisidan då den tidigare ekonomen har slutat. Det har 
uppdagats brister i redovisningen och därför har en redovisningsbyrå anlitats för att hjälpa 
till med att åtgärda detta. Inlämnad prognos för 2022 är därmed något osäker. 
Redovisningsbyrån kommer även hjälpa till att upprätta bokslutet.   

• Nytt fastighetssystem/ekonomisystem är inte helt klart men bolaget arbetar oavbrutet 
med att lära, hitta, förbättra och färdigställa. 

• Stora arbetsuppgifter under året med många problem, inte minst rekryteringssidan att lösa 
på ett bra sätt och detta pågår. 

• Riktade och rätta åtgärder på fastigheterna, arbetet har fortgått under året.  
 

Bolaget har endast två outhyrda lägenheter i dagsläget. Det har tillkommit 17 uppsägningar den 
senaste tiden, främst i hus med lite dyrare hyra. En del hyresgäster vill också byta ner sig till en 
mindre och billigare lägenhet. Det är inte svårt att få uthyrt lägenheter men det märks att intresset 
har svalnat för de dyrare lägenheterna.  
 
Fokus 2023 
Produktioner och säkerställa ombyggnationer, till rätt pris och utförande blir otroligt viktigt 
under året. Bolaget är räntekänsligt för tillfället med stigande ränteläge och en hög belåningsgrad, 
arbete med att stärka bolaget är viktigt för framtida planering med nyproduktion. Konsekvenser 
av ökade lån kommer att avvägas noga vid kommande projekt. Bolagets största fokus under året 
är att sätta organisationen.  
 
Budgeterar med 1,4 mnkr i resultat 2023, kommer minska på det planerade underhållet för att 
möta ökade kostnader.  
 
Ägaren frågar om planerade åtgärder/strategier då räntenivåerna bedöms fortsätta stiga även 
2024. Bolaget svarar att underhållet är den största posten som man kan reglera detta mot och det 
kommer dras ner lite till under 2024. Det innebär att bolaget gör mindre åtgärder under en längre 
tid och kommer att prioritera de största riskposterna utifrån möjliga skador som kan uppkomma.  
Styrelsen säger att en annan viktig del i åtgärder är att ha så få outhyrda lägenheter som möjligt, 
för då kommer det in intäkter. Bolaget kommer jobba hårt för att inte stå med tomställda 
lägenheter.   
 
Investeringsplan 
Bolaget har inplanerat byggnation av Kyrkebo 1:94 år 2025. Har kvar investeringen i plan men 
när den byggnationen kan bli av är osäkert utifrån nuläget. Det kommer göras noggranna 
avvägningar innan ett sådant beslut tas.  
 
Det finns även planer på etapp 2 på Moränvägen i Sjömarken samt byggnation i Hedared. Det är 
projekt som fortsatt är intressanta men som får vänta 
 
 
 
 
 
 
 



4. ÄGARDIREKTIVEN 
 

Bakgrund: Bolagsstyrelsens uppdrag är att se till att ägardirektivet uppfylls och arbetas in i bolagets 
affärsplan och strategi. 
 
Av det gemensamma ägardirektivet framgår att bolagen ska bidra till ett långsiktigt 
hållbart samhälle genom att i sin verksamhet bedriva ett aktivt hållbarhetsarbete. 

• Vilka åtgärder/aktiviteter har bolaget genomfört/planerar att genomföra inom 
Socialt hållbart Borås? 

• Hur arbetar bolaget för att öka andelen gröna tillgångar/anläggningar? 
 
Socialt hållbart 
• Minimera frånvaro p.g.a. sjukdom och olycksfall. 
• Öka mångfalden avseende medarbetare. 
• Verka för en jämn könsfördelning. 
• Hjälpa svaga och utsatta i den delen av kommunen bolaget verkar i. Bolaget jobbar 

tillsammans med stadens skuldrådgivare, familjeomsorgen, IFO m.fl. Försöker stötta 
hyresgästerna med avbetalningsplaner m.m. 

 
Gröna investeringar 
• Producera byggnation i trä där omgivning och natur/ekonomi så medger. 
• Skapa en trevlig miljö både ute och inne på våra anläggningar med växter, träd samt 

planteringar/åtgärder som tål en tuffare miljö.  
 
Vilka eventuella behov finns av justering av direktiven? 
 
Inga behov. 
 

5. FRÅGOR AV PRINCIPIELL BESKAFFENHET/STÖRRE VIKT  
 

Bakgrund: Beslut i verksamheten som är av principiell beskaffenhet eller annars av större vikt ska 
hänskjutas till Kommunfullmäktige för ställningstagande. Besluten ska därefter fastslås av bolagsstämma. 
Vid tveksamhet om en fråga är av principiell beskaffenhet eller annars av större vikt ansvarar bolaget för 
att rådgöra med ägaren.  
 
Finns någon fråga i ”pipeline” som kan tänkas vara av principiell beskaffenhet eller 
annars av större vikt? Större investeringar? Andra strategiska ärenden? 
 
Nybyggnation Kyrkebo 1:94 i Sandhult, se punkt 3.  
 

6. NÄSTA MÖTE/ÖVRIGA FRÅGOR 
 
Kallelse till nästa ägardialog är utskickad, onsdagen den 10 maj 2023 kl. 8.30. 
 
Kerstin Hermansson tackade de närvarande och avslutade mötet. 
 
 
/Anteckningarna förda av Bolagsgruppen   



Mötesanteckningar förda vid ägardialog mellan Borås Stad/Borås 
Stadshus AB och kommunens bolag 
 
Tid och plats: Torsdagen den 17 november 2022 09.20-10.00, KS Stora sessionssal 
 
Bolag: AB Toarpshus 
 
Närvarande bolaget: 
Sven-Erik Andersson (S), ordförande 
Björn-Ola Kronander (M), vice ordförande – med via Teams 
Mikael Henrysson, VD  
 
Närvarande från Borås Stad: 
Kerstin Hermansson (C), KS förste vice ordförande 
Annette Carlson (M), KS andre vice ordförande 
Per-Jonas Carlsson (KD), vice ordförande Borås Stadshus AB 
Svante Stomberg, stadsdirektör 
Stadsledningskansliets bolagsgrupp: Susanne Bladh, Louise Mattus Streiby, Evelina Pirs, Magnus 
Widén 
   

1. INLEDNING 
 

Kerstin Hermansson öppnade mötet och hälsade välkommen.   
 

2. INFORMATION FRÅN ÄGAREN 
 

Bolagsgruppen informerade kring nedanstående: 
 

a) Dagordningen kommenterades. Inga övriga frågor anmäldes. 
b) Oförändrat avkastningskrav för 2023, 3,5 % i direktavkastning och soliditetsmålet är 

10/25 % i bokförd respektive justerad soliditet. Ett mått som tillkommit är ett mål på 
räntetäckningsgrad på 2,5 gånger. Kommunfullmäktige beslutar om kraven i januari.  

c) Viktigt att anteckningarna granskas av bolaget för att säkerställa att den information som 
bolaget velat förmedla finns med.  

 
3. MÅLUPPFYLLELSE 

 
Bakgrund: Verksamhetens mål och avkastningskrav fastställs av Kommunfullmäktige. Bolaget ansvarar för 
att de fastställda målen och kraven uppnås. Bolaget ansvarar även för att genomföra övriga uppdrag från 
fullmäktige/ägaren. (Det åligger Kommunstyrelsen att inom ramen för sin uppsiktsplikt, säkerställa att 
bolagens verksamhet bedrivs i enlighet med de mål och riktlinjer som Kommunfullmäktige har bestämt 
samt i enlighet med de föreskrifter som gäller för verksamheten). 
 
Bolaget ombeds att kortfattat redogöra för 2022 avseende väsentliga händelser och 
möjligheterna att klara ekonomiska mål/krav och uppdrag.  
 
Bolaget ombeds redogöra för utmaningarna i budget 2023-arbetet med hänsyn till 
bolagets uppdrag och ekonomiska mål/krav samt redogöra för känslighetsanalys utifrån 
räntor, inflation m.m. Bolaget ombeds redovisa en långsiktig investeringsplan (7 år) 
tillsammans med en beskrivning av vilka konsekvenser investeringarna förväntas få på 
bolagets ekonomi. 



VD presenterade verksamheten utifrån ett bildspel. 
 
Nuläge 
• Nya medarbetare inom ekonomi/administration samt fastighetsskötsel. Har även nya 

samarbetspartners gällande städ- och marktjänster. Det har nyligen börjat en ny person på 
ekonomisidan då den tidigare ekonomen har slutat. Det har uppdagats brister i 
redovisningen och därför har en redovisningsbyrå anlitats för att hjälpa till med att åtgärda 
detta. Inlämnad prognos för 2022 är därmed något osäker. Redovisningsbyrån kommer även 
hjälpa till att upprätta bokslutet.   

• Nytt fastighetssystem/ekonomisystem är inte helt klart men bolaget arbetar oavbrutet med 
att lära, hitta, förbättra och färdigställa. 

• Energideklarationer för samtliga fastigheter är klara. 
• Arbetet med upphandling av storkök är påbörjad.  

 
Fokus 2023 
• Värdering av samtliga fastigheter. 
• Organisationen och nytt förvaltningssystem gör att bolaget ser positivt på 2023 och framåt 

för att få arbeta med fortsatta frågor. 
• Bolagets största fokus under 2023 är att sätta organisationen och arbetssätt. 
• Bolaget är högt belånat och ränteläget stiger kraftigt så därför har bolaget gjort en paus med 

nybyggnation just nu. Arbetet med att stärka bolaget är viktigt ur framtida planering med 
nyproduktion. Konsekvenser av ökade lån kommer att övervägas noga.  

 
Bolaget har haft 81 in- och uthyrningar under 2022. I dagsläget finns det en outhyrd lägenhet, 
men det har kommit in 11 uppsägningar den senaste tiden. Bolaget ligger i fas med 
uthyrningsarbetet så de uppsagda lägenheterna kommer bli uthyrda, men man märker av ett 
minskat intresse för de dyrare lägenheterna. Bolaget har arbetat hårt för att minska antalet 
outhyrda lägenheter och därmed blir hyresbortfallet lägre. Många av de lägenheter som lämnats 
under året har krävt renoveringar före ny uthyrning.   
 
Långsiktig investeringsplan 
Bolaget har pausat den planerade nybyggnationen av trygghetsboendet Kerstinsgärde p.g.a. 
kostnadsskäl. Investeringen har flyttats fram i planen till år 2024-2025. Marknaden och ränteläget 
får bestämma om byggnationen är möjlig att genomföra då.  
 

4. ÄGARDIREKTIVEN 
 

Bakgrund: Bolagsstyrelsens uppdrag är att se till att ägardirektivet uppfylls och arbetas in i bolagets 
affärsplan och strategi. 
 
Av det gemensamma ägardirektivet framgår att bolagen ska bidra till ett långsiktigt 
hållbart samhälle genom att i sin verksamhet bedriva ett aktivt hållbarhetsarbete. 

• Vilka åtgärder/aktiviteter har bolaget genomfört/planerar att genomföra inom 
Socialt hållbart Borås? 

• Hur arbetar bolaget för att öka andelen gröna tillgångar/anläggningar? 
 
Socialt hållbart 
• Minimera frånvaro. 
• Öka mångfalden avseende medarbetare. 
• Verka för en jämn könsfördelning i bolaget. 



• Hjälpa svaga och utsatta i den del av kommunen som bolaget verkar i. Bolaget jobbar 
tillsammans med stadens skuldrådgivare, familjeomsorgen m.fl. Försöker hjälpa till och stötta 
hyresgästerna med avbetalningsplaner m.m. för att inte tappa hyresgästerna.  

 
Gröna investeringar 
• Producera byggnation i trä där omgivning och natur/ekonomi så medger. 
• Skapa en trevlig miljö både ute och inne på våra anläggningar med växter, träd samt 

planteringar/åtgärder som tål en tuff miljö.  
 
Vilka eventuella behov finns av justering av direktiven? 
 
Inga behov. 
 

5. FRÅGOR AV PRINCIPIELL BESKAFFENHET/STÖRRE VIKT  
 

Bakgrund: Beslut i verksamheten som är av principiell beskaffenhet eller annars av större vikt ska 
hänskjutas till Kommunfullmäktige för ställningstagande. Besluten ska därefter fastslås av bolagsstämma. 
Vid tveksamhet om en fråga är av principiell beskaffenhet eller annars av större vikt ansvarar bolaget för 
att rådgöra med ägaren.  
 
Finns någon fråga i ”pipeline” som kan tänkas vara av principiell beskaffenhet eller 
annars av större vikt? Större investeringar? Andra strategiska ärenden? 
 
Nybyggnation av trygghetsboende, se punkt 3. 

 
6. NÄSTA MÖTE/ÖVRIGA FRÅGOR 

 
Kallelse till nästa ägardialog är utskickad, onsdagen den 10 maj 2023 kl. 9.15. 
 
Kerstin Hermansson tackade de närvarande och avslutade mötet. 
 
 
/Anteckningarna förda av Bolagsgruppen   
 
 
 
  



Mötesanteckningar förda vid ägardialog mellan Borås Stad/Borås 
Stadshus AB och kommunens bolag 
 
Tid och plats: Fredagen den 18 november 2022 08.30-09.10, KS Stora sessionssal  
Bolag: Viskaforshem AB 
 
Närvarande bolaget: 
Ingvar Zachrisson (C), ordförande 
Mattias Karlsson (M), vice ordförande 
Mikael Bengtsson, VD 
Annelie Jernberg, ekonom 
 
Närvarande från Borås Stad: 
Kerstin Hermansson (C), KS förste vice ordförande 
Annette Carlson (M), KS andre vice ordförande 
Per-Jonas Carlsson (KD), vice ordförande Borås Stadshus AB 
Helena Ruderfors, politisk sekreterare  
Svante Stomberg, stadsdirektör/VD Borås Stadshus AB 
Stadsledningskansliets bolagsgrupp: Susanne Bladh, Louise Mattus Streiby, Evelina Pirs 
   

1. INLEDNING 
 

Kerstin Hermansson öppnade mötet och hälsade välkommen.   
 

2. INFORMATION FRÅN ÄGAREN 
 

Bolagsgruppen informerade kring nedanstående: 
 

a) Dagordningen kommenterades. Inga övriga frågor anmäldes.  
b) Kommunfullmäktiges avkastningskrav för 2023 är 3,5 % i direktavkastning. 

Soliditetsmålet är 10/25 % i bokförd respektive justerad soliditet. Det har tillkommit ett 
mål på en räntetäckningsgrad om 2,5 gånger. Kommunfullmäktige beslutar om kraven i 
januari. Det kommer göras en översyn av avkastningskraven under nästa år så kraven 
gäller bara för 2023.  

c) Viktigt att anteckningarna granskas av bolaget för att säkerställa att den information som 
bolaget velat förmedla finns med. 

d) Ägaren har i förväg ställt några specifika bolagsfrågor: 
- Har de genomförda känslighetsanalyserna föranlett några förändrade planer? Vad 
innebär det i så fall? 
- Hur ser underhållsskulden ut och hur ser planen ut för framtiden?   
  

3. MÅLUPPFYLLELSE 
 

Bakgrund: Verksamhetens mål och avkastningskrav fastställs av Kommunfullmäktige. Bolaget ansvarar för 
att de fastställda målen och kraven uppnås. Bolaget ansvarar även för att genomföra övriga uppdrag från 
fullmäktige/ägaren. (Det åligger Kommunstyrelsen att inom ramen för sin uppsiktsplikt, säkerställa att 
bolagens verksamhet bedrivs i enlighet med de mål och riktlinjer som Kommunfullmäktige har bestämt 
samt i enlighet med de föreskrifter som gäller för verksamheten). 
 
Bolaget ombeds att kortfattat redogöra för 2022 avseende väsentliga händelser och 
möjligheterna att klara ekonomiska mål/krav och uppdrag.  



Bolaget ombeds redogöra för utmaningarna i budget 2023-arbetet med hänsyn till 
bolagets uppdrag och ekonomiska mål/krav samt redogöra för känslighetsanalys utifrån 
räntor, inflation m.m. Bolaget ombeds redovisa en långsiktig investeringsplan (7 år) 
tillsammans med en beskrivning av vilka konsekvenser investeringarna förväntas få på 
bolagets ekonomi. 
 
Prognosen för 2022 visar på 0,5 mnkr i resultat. Prognosen innehåller inte någon nedskrivning av 
nyproduktionerna. Bolaget kommer föra diskussioner om detta med revisorn i samband med 
bokslutet.  
 
Ägaren meddelar att uppdraget som bolaget har fått är att det ska vara en ren revisionsberättelse 
för bokslutet 2022. Styrelsen svarar att man har sagt att man ska se till att det blir en ren 
revisionsberättelse för 2022.  
 
Inför 2023 bedömer bolaget att inflationen kommer bidra till ökade intäkter för lokaler, som 
indexuppräknas. Däremot tror man inte på någon jätte stor hyreshöjning för lägenheterna utifrån 
den modell som tagits fram för hyresförhandlingar inom allmännyttan. Då kostnaderna ökar 
kraftigt får man bolla med det planerade underhållet. Bolaget anser sig inte ha en underhållsskuld 
utan ligger bra till i fastighetsunderhållet. Det underhåll som planerats kan skjutas framåt ett antal 
år utan någon risk för ökade skador. Bolagets inställning är att underhålla och bygga med hållbara 
materialval för att få så lite framtida underhållsbehov som möjligt. 
 
Bolaget är inte oroligt för framtiden, VD menar att man har varit med om kriser tidigare.  
 
Investeringar framåt 
Bolaget har presenterat planer för en kommande byggnation i Rydboholm på egen mark men har 
inte några planer på att bygga där inom den närmsta tiden, utan i så fall måste ägaren ge andra 
signaler. Ägaren säger att staden vill ta ett helhetsgrepp om Fagersberg och detaljplanen kommer 
vara prioriterad under 2023.   
 
På frågan om vakanser av lägenheter svarar bolaget att man märker av att det är färre sökande till 
lägenheter som har kallhyra, vilket det mest är marklägenheter som har. Men bolaget har ännu 
inte märkt av uppsägningar utifrån det rådande ekonomiska läget. Däremot är det fler hyresgäster 
som vill byta lägenhet inom bolaget, sådan aktivitet låg ganska still under pandemin.   
 

4. ÄGARDIREKTIVEN 
 

Bakgrund: Bolagsstyrelsens uppdrag är att se till att ägardirektivet uppfylls och arbetas in i bolagets 
affärsplan och strategi. 
 
Av det gemensamma ägardirektivet framgår att bolagen ska bidra till ett långsiktigt 
hållbart samhälle genom att i sin verksamhet bedriva ett aktivt hållbarhetsarbete. 

• Vilka åtgärder/aktiviteter har bolaget genomfört/planerar att genomföra inom 
Socialt hållbart Borås? 

• Hur arbetar bolaget för att öka andelen gröna tillgångar/anläggningar? 
 
Socialt hållbart 
Bolaget har ett stort lokalt engagemang och har tagit ett stort ansvar för det sociala arbetet i 
Viskafors under de senaste 20 åren. I detta arbete har man ordnat många arrangemang för att 
väcka orten till liv igen. Nu finns det ett ortsråd, som bolaget är medlem i, som har tagit över en 
del av dessa aktiviteter och arrangemang. Bolaget ger även stöd till lokala föreningar.  



 
Ett antal lägenheter hyrs ut som så kallade sociala lägenheter och bolaget har ett bra samarbete 
med staden i detta. 
 
Gröna investeringar 
Bolagets inställning är att bygga hållbart med material som håller under lång tid. Försöker 
minimera framtida underhåll genom hållbara materialval. 
 
Vilka eventuella behov finns av justering av direktiven? 
 
Bolaget önskar att ägardirektivet justeras så bolaget inte behöver värdera sina fastigheter med 
extern part, då man menar att enligt K2-regelverket, som bolaget följer, behövs inte en extern 
värdering. Detta försvårar för bolagets redovisning. 
 
I direktivet står det att bolaget ska upprätthålla en aktuell marknadsvärdering. Ägaren ser ett 
värde i att det görs en marknadsvärdering då det behövs för att ägaren bland annat ska kunna 
följa måttet justerad soliditet, som utgår ifrån marknadsvärdena. 

 
5. FRÅGOR AV PRINCIPIELL BESKAFFENHET/STÖRRE VIKT  

 
Bakgrund: Beslut i verksamheten som är av principiell beskaffenhet eller annars av större vikt ska 
hänskjutas till Kommunfullmäktige för ställningstagande. Besluten ska därefter fastslås av bolagsstämma. 
Vid tveksamhet om en fråga är av principiell beskaffenhet eller annars av större vikt ansvarar bolaget för 
att rådgöra med ägaren. 
 
Finns någon fråga i ”pipeline” som kan tänkas vara av principiell beskaffenhet eller 
annars av större vikt? Större investeringar? Andra strategiska ärenden? 

 
 

6. NÄSTA MÖTE/ÖVRIGA FRÅGOR 
 
Kallelse till nästa ägardialog är utskickad, fredagen den 12 maj 2023 kl. 8.30. 
 
Kerstin Hermansson tackade de närvarande och avslutade mötet. 
 
 
/Anteckningarna förda av Bolagsgruppen   



Mötesanteckningar förda vid ägardialog mellan Borås Stad/Borås 
Stadshus AB och kommunens bolag 
 
Tid och plats: Fredagen den 18 november 2022 kl. 9.30-11.15, KS Stora Sessionssal 
          
Bolag: AB Bostäder i Borås 
 
Närvarande bolaget: 
Roland Andersson (S), ordförande 
Linda Ikatti (S), andre vice ordförande 
Mikael Hansson, VD 
Anna Hallkvist, ekonomichef 
 
Närvarande från Borås Stad: 
Kerstin Hermansson (C), KS förste vice ordförande 
Annette Carlson (M), KS andre vice ordförande 
Per-Jonas Carlsson (KD), vice ordförande Borås Stadshus AB 
Helena Ruderfors, politisk sekreterare  
Svante Stomberg, VD Borås Stadshus AB 
Stadsledningskansliets bolagsgrupp: Susanne Bladh, Louise Mattus Streiby, Evelina Pirs 
   

1. INLEDNING 
 

Kerstin Hermansson öppnade mötet och hälsade välkommen.   
 

2. INFORMATION FRÅN ÄGAREN 
 

Bolagsgruppen informerade kring nedanstående: 
 

a) Dagordningen kommenterades. Inga övriga frågor anmäldes. 
b) Kommunfullmäktiges avkastningskrav för 2023 är 3 % i direktavkastning och ett resultat 

före utrangeringar på 40 mnkr. Soliditetsmålet är 15/40 % i bokförd respektive justerad 
soliditet, målet har justerats utifrån förda samtal med bolaget under året. Det har 
tillkommit ett mål på räntetäckningsgrad om 2,5 gånger. Kommunfullmäktige beslutar om 
kraven i januari. Kraven avser endast 2023 då det kommer göras en översyn av 
avkastningskraven under nästa år.  

c) Viktigt att anteckningarna granskas av bolaget för att säkerställa att den information som 
bolaget velat förmedla finns med.  

d) Ägaren har i förväg ställt några specifika bolagsfrågor: 
- Har de genomförda känslighetsanalyserna föranlett några förändrade planer? Vad 

innebär det i så fall? 
- Hur ser underhållsskulden ut och hur ser planen ut för framtiden?   
    

3. MÅLUPPFYLLELSE 
 

Bakgrund: Verksamhetens mål och avkastningskrav fastställs av Kommunfullmäktige. Bolaget ansvarar för 
att de fastställda målen och kraven uppnås. Bolaget ansvarar även för att genomföra övriga uppdrag från 
fullmäktige/ägaren. (Det åligger Kommunstyrelsen att inom ramen för sin uppsiktsplikt, säkerställa att 
bolagens verksamhet bedrivs i enlighet med de mål och riktlinjer som Kommunfullmäktige har bestämt 
samt i enlighet med de föreskrifter som gäller för verksamheten). 
 



Bolaget ombeds att kortfattat redogöra för 2022 avseende väsentliga händelser och 
möjligheterna att klara ekonomiska mål/krav och uppdrag.  
 
Bolaget ombeds redogöra för utmaningarna i budget 2023-arbetet med hänsyn till 
bolagets uppdrag och ekonomiska mål/krav samt redogöra för känslighetsanalys utifrån 
räntor, inflation m.m. Bolaget ombeds redovisa en långsiktig investeringsplan (7 år) 
tillsammans med en beskrivning av vilka konsekvenser investeringarna förväntas få på 
bolagets ekonomi. 
 
Ordförande framför att det budgetförslag bolaget lämnat in inte uppfyller ägarens krav. Det beror 
på en besvärlig situation med kraftigt ökade kostnader och då har bolaget ändå fördelen att de har 
tecknat ett långt elavtal med fast pris.  
 
Bolagets VD och ekonomichef rapporterade om verksamheten utifrån separat bildspel.  
 
Prognos 2022 
Det har varit ett hyfsat bra år trots prisökningar. Resultat efter finansnetto prognostiseras till 32 
mnkr mot budgeterade 25,2 mnkr. Det resultatet är efter utrangeringar, som ligger på runt 10 
mnkr i år, och därmed nås ägarens krav om 40 mnkr i resultat före utrangeringar. Förbättringen 
utgörs av en lite bättre utgång av hyresförhandlingarna än beräknat och tidigare inflyttning i 
nyproduktionen Kasernen. Dessutom fanns inte några intäkter för Glesvingen med i budgeten 
och där skedde inflyttning i höstas. 
 
Fastigheterna har ett stort underhållsbehov. Kostnaderna hamnar på budget. En del 
omflyttningar har gjorts från budgeterat planerat underhåll till skötsel och reparationer för att 
möta det behov som framkommit avseende otrygga tvättstugor och trapphus. Räntekostnaderna 
stiger kraftigt.   
 
Bolaget har inte diskuterat eventuell nedskrivning med revisorn än då en extern värdering utförs 
just nu. Hitintills har den visat på att fastigheterna är i gott skick utvändigt. Bolaget säger att man 
har börjat få ordning på det yttre underhållet, men behöver ta ett större tag gällande det inre 
underhållet såsom kök m.m. 
 
Budget 2023 
Budgeterar med ett resultat om 16 mnkr, vilket ger en direktavkastning på 3,2 %. Vet ännu inte 
utgången av hyresförhandlingarna och vad de kommer ge. Har en del lokaler vars intäkter inte 
kommer höjas med index utifrån gällande avtal. På kostnadssidan försöker man spara, och vänder 
och vrider på alla kostnader. Det planerade underhållet har dragits ner något jämfört med 2022 
för att möta de ökade kostnaderna som inflationen medför.  
  
För att kunna bedriva en bra verksamhet under 2023 kan resultatet inte budgeteras till 30 mnkr. 
Bolaget vill fortsätta investera i underhållet för att det är en satsning på sig själva i längden, och 
det minskar förhoppningsvis på de akuta reparationerna. Intäktssidan är reglerad och därför blir 
kostnadssidan det enda som är påverkbart. Bolaget räknar med dubblerade räntekostnader 2023, 
och har då räknat med 300 mnkr i ökade skulder.  
 
Bolaget har åtgärdsplaner att ta till om man skulle se att prognosen går åt fel håll. Gör månadsvisa 
resultatuppföljningar för att ha kontroll på ekonomin. Underhållsplanen är uppdelad på 1 år, 3 år, 
10 år och 20 år. Jobbar med det planerade underhållet på ett helt annat sätt nu än tidigare.  
 
 



Långsiktig investeringsplan 
För 2023 är investeringar om 395 mnkr beslutade i styrelsen. För 2024 har beslut än så länge bara 
tagits för Brämhult, som är inplanerat 2023-2024. Resterande investeringar i planen är projekt 
som tiden får utvisa om de kommer genomföras och när i tiden. Fram till 2030 är investeringar 
om runt 3 mdkr inplanerade, varav 1,5 mdkr utgörs av underhållsprojekt.  
 
Styrelsen menar att man får se vart marknaden tar vägen, det kommer släppas många nya 
hyresrätter i staden den närmsta tiden. Även bostadsrättsmarknaden har svalnat av och där tar 
försäljningarna längre tid.  
 
Bolaget kommer gå igenom varje projektkalkyl innan en byggnation sätts igång. Ser att 
råvarupriserna går ner och det kommer bli ledig byggkraft under nästa år. VD menar att de 
kommande sex månaderna blir väldigt intressanta och viktiga i vart det tar vägen, för det kan 
även öppna upp möjligheter.  
 
Känslighetsanalys 
Visar på plusresultat även utifrån dessa tuffa tider det är nu. Har höjt hyresintäkterna med 5 % i 
snitt de kommande tre åren. Det finns en ny modell för hyressättningen som är framtagen mellan 
allmännyttan, hyresgästföreningen och fastighetsägarna, som tittar på utfallet de senaste tre åren. 
Bolaget jobbar med ständiga förbättringar och räknar med kostnadsökningar på 5 %.  
 
Gällande elkostnader har man ett bundet elavtal 2023-2024 och har räknat med 5 % i ökning 
2025. Det har anställts en energiingenjör som ska jobba med energieffektiviseringar. Posten 
löpande elkostnader är inte jätte hög då alla fastigheter har fjärrvärme som uppvärmning.   
 
Resultatet bygger på fortsatt satsning på underhållet. Underhållet är den dragspelspost man har, 
kan nå ett resultat på 40 mnkr med minskat underhåll men det vill bolaget inte göra. Måste 
fortsätta satsa på underhållet för att minska kostnaderna för skador.  
 
Kommande års resultatprognoser visar 13,6 mnkr 2024 och 16,5 mnkr 2025. Har då räknat med 
en ränta på 3,33 % för 2024-2025 utifrån stadens lämnade ränteprognoser. När bolaget räknat 
med ytterligare 1 % i ränteökning i ett worst-case-scenario blir det stora kostnadsökningar 2024-
2025 som gör att resultatet skulle hamna på runt -30 mnkr.  
 
Ägaren säger att man bedömer en räntenivå på 3 % 2024 som rimlig. Men varje ny upplåning 
som görs, görs på en högre räntenivå än idag vilket så klart påverkar kostnaderna framåt.  
 
Bolaget är införstått med att det kommer bli ökade räntekostnader framåt. Och givet det måste 
man göra något annat och se över alla kostnader då intäkter och kostnader måste harmonisera. 
Det kan bli att man skjuter investeringar på framtiden. Om nödvändigt kan man även sälja 
fastigheter. Det finns upprättade planer utifrån olika scenarion och åtgärder. 
 
Bolaget efterfrågar principerna för hur internbanksavgiften sätts då internbanksmarginalen 
påverkar bolagets resultat. Ägaren säger att avgiften bygger på att bolag som verkar i konkurrens 
får en avgift, som sätts utifrån marknadsförutsättningarna där bolaget ska jämföras med likande 
bolag. Bolaget måste också förstå att de är en del i helheten. Det är konkurrenslagstiftningen som 
kräver att internbanken sätter en sådan avgift. Internbanken anlitar en extern part som räknar 
fram avgiften utifrån bolagens nyckeltal. Bolaget säger att man gärna tar ett separat möte med 
ägaren om principerna för internbanksavgiften. Bolagsgruppen återkommer med en tid för detta. 
 



Bolagets budget och prognoser visar att direktavkastningskravet och soliditetsmålet uppfylls de 
kommande åren utifrån att ägaren sänker soliditetsmålet från 20 % till 15 %. Bolaget har lyft en 
önskan om ett lägre soliditetsmål för att målet ska matcha mot ägarens nybyggnationsmål.   
 
VD fortsätter med en presentation av bolagets arbete med organisationen och medarbetarna 
utifrån den nya antagna visionen. Till detta har bolaget gjort en transformationskarta med ett  
antal aktiviteter som ska genomföras de kommande åren. Bland annat ska man ha fått igång ett 
miljöledningssystem till våren och ha ett nytt uppdaterat ledningssystem på plats i slutet av 2023. 
Det har utformats tre huvudmål för 2023: En bra arbetsplats; Nöjda kunder; Ekonomi - mer än 
16 mnkr i resultat. Dessa mål ska alla medarbetare känna till och arbeta utifrån.  
 

4. ÄGARDIREKTIVEN 
 

Bakgrund: Bolagsstyrelsens uppdrag är att se till att ägardirektivet uppfylls och arbetas in i bolagets 
affärsplan och strategi. 
 
Av det gemensamma ägardirektivet framgår att bolagen ska bidra till ett långsiktigt 
hållbart samhälle genom att i sin verksamhet bedriva ett aktivt hållbarhetsarbete. 

• Vilka åtgärder/aktiviteter har bolaget genomfört/planerar att genomföra inom 
Socialt hållbart Borås? 

• Hur arbetar bolaget för att öka andelen gröna tillgångar/anläggningar? 
 
Socialt hållbart 
Bolaget har stora delar av sitt fastighetsbestånd i stadens utsatta områden. Därför är bolaget en 
del i stadens arbete med socialt hållbart Borås, som leds av FoF, och som har börjat med Norrby.  
I huvudsak är det bolaget och HSB-föreningarna i området som arbetar med satsningen på 
boende och närmiljö. En undersökning visar att trygghetsindex har ökat med 6 % mellan april 
och oktober, har gått från 18 % till 24 %.  
 
Började med en uppstart där boende på Norrby intervjuades för att få ett utgångsläge. Bolaget 
har startat två projekt med grund i vad som kom fram i intervjuerna: Tvättstugeprojektet och 
Trapphusprojektet. De består i att renovera tvättstugorna och få bättre ordning i trapphusen. 
Därför har man anställt boende i husen som städar trapphusen, vilket gett väldigt bra resultat. 
Bolaget försöker ta hjälp av hyresgästerna i så stor utsträckning som möjligt. Det jobbas även 
med frågan om trångboddhet.   
 
Pågående aktiviteter i projektet  

- Analyserar intervjusvaren för att säkerställa fortsatt prioritering av rätt aktivitet utifrån vilka 
behov hyresgästerna upplever.  

- Montering av fler papperskorgar. 
- På Billdalsgatan kommer entrépartier bytas ut, källardörrar renoveras/bytas m.m. 
- Ytterligare tre fastigheter ska utrustas med nytt låssystem. 
- Boende involveras i trappstäd, källare, tvättstugor. 

 
Bolaget har också börjat arbeta med insatser på Hässleholmen, utifrån den skjutning som skedde 
mitt på dagen på Hässle torg. Torget har blivit ännu mer otryggt än tidigare och bolaget vill hjälpa 
näringsidkarna som hyr lokaler där, då de har fått färre besökare och därmed minskad försäljning.  
Startpunkten var anordnandet av en street-festival. Även här har man anställt hyresgäster som 
bor runt torget som intervjuar hyresgästerna för att ta reda på behoven. Baserat på svaren 
kommer sedan aktiviteter utformas. Det har också anställts torgvärdar t.o.m. december 2022. 



Många invånare på Hässleholmen hänger runt och har inte någonstans att vara. Bolaget ska 
därför upprätta en multiarena som ska stå klar innan sommaren 2023, i området runt 
Kapplandsgatan. Allt det som görs på Hässleholmen gör bolaget med egna medel, och är inte 
något arbete som ingår i stadens projekt Socialt hållbart. Bolaget tjänar på de insatser som görs 
utifrån hyresgästernas trygghet, även om en del av aktiviteterna inte är kopplade till fastigheterna.  
Ägaren framför att det arbete bolaget gör i det här är väldigt viktigt. Mycket bra att fastighets-
ägarna tar taktpinnen.  
 
Gröna investeringar 

- Har en miljöcontroller anställd.  
- Kravställning vid upphandling, utgår ifrån Sunda hus som är en klassning som även staden 

använder.  
- Sätter solcellsanläggningar som standard vid nyproduktion. 
- Vid nybyggnation ska förnyelsebara material användas.  
 

Arbetar väldigt aktivt och går längre än vad kraven säger. Dessa delar kommer bli väldigt viktiga i 
det nya miljöledningssystemet.  
 
Vilka eventuella behov finns av justering av direktiven? 
 
Inget behov. 
 

5. FRÅGOR AV PRINCIPIELL BESKAFFENHET/STÖRRE VIKT  
 

Bakgrund: Beslut i verksamheten som är av principiell beskaffenhet eller annars av större vikt ska 
hänskjutas till Kommunfullmäktige för ställningstagande. Besluten ska därefter fastslås av bolagsstämma. 
Vid tveksamhet om en fråga är av principiell beskaffenhet eller annars av större vikt ansvarar bolaget för 
att rådgöra med ägaren. 
 
Finns någon fråga i ”pipeline” som kan tänkas vara av principiell beskaffenhet eller 
annars av större vikt? Större investeringar? Andra strategiska ärenden? 
 
En kort dragning av projektportföljen. Bolaget vill skicka med att det behövs en diskussion med 
högskolan om framtida behov av studentlägenheter, så det inte blir ett överskott av sådana 
lägenheter. Ägaren svarar att man har skickat en fråga om detta till högskolan. 
 
Bolaget har fortfarande vakanser på trygghetsboendet på Regementsstaden. 27 av 48 lägenheter 
är lediga, bolaget tror det beror på att det inte finns mycket service och utbud i området. Det 
arbetas fortsatt intensivt med att försöka få allt uthyrt.   
 
Bolaget lyfter till sist en åsikt att man tycker att användandet av koncerninköp ska vara frivilligt 
och inte tvingande som det är idag. Bolaget är en egen upphandlande myndighet och har en tydlig 
process vid upphandling och en nära avtalsförvaltning med uppföljning vilket ger ett nära 
samarbete med leverantörerna.  
 
Bolaget vill arbeta med koncerninköp i de frågor/avtal där det ger bra förutsättningar och 
möjligheter.  
 
Konsekvenser om endast koncerninköp används:  
o Frångår lagar och ägardirektiv 
o Tappar möjlighet att påverka ekonomin, vilket skulle radera ut resultatet 
o Tappar närhet, dialog och påverkansmöjlighet 



o Långa upphandlingsprocesser 
o Generella avtal 
o Stora avtal som gäller för hela kommunkoncernen försvårar för mindre och nystartade 

företag att lämna anbud. 
 
Bolaget vill: 
o Att man skiljer på bolag och förvaltning, då det är stor skillnad på deras förutsättningar. 
o Att nuvarande policy och regler revideras. 
o För bolagen ska det vara frivilligt, inte tvingande. 
o Låt bolagen fatta besluta för vad som är bäst för dem. 
o Låt bolagen ha kvar sin direktupphandlingsgräns. 
o Ge oss tillit att driva bolaget enligt lagar och ägardirektiv. 

 
Ägaren svarar att man får ta med sig frågan och se över den politiskt. 
 

6. NÄSTA MÖTE/ÖVRIGA FRÅGOR 
 
Kallelse till nästa ägardialog är utskickad, fredagen den 12 maj 2023 kl. 9.30. 
 
Kerstin Hermansson tackade de närvarande och avslutade mötet.  
 
 
/Anteckningarna förda av Bolagsgruppen   



Mötesanteckningar förda vid ägardialog mellan Borås Stad/Borås 
Stadshus AB och kommunens bolag 
 
Tid och plats: Fredagen den 18 november 2022 11.20-12.00, KS Stora sessionssal 
          
Bolag: Fristadbostäder AB 
 
Närvarande bolaget: 
Gun-Britt Persson (S), ordförande  
Andreas Tammjärv (M), vice ordförande 
Kjell-Ove Sethson, VD  
 
Närvarande från Borås Stad: 
Kerstin Hermansson (C), KS förste vice ordförande 
Annette Carlson (M), KS andre vice ordförande 
Per-Jonas Carlsson (KD), vice ordförande Borås Stadshus AB 
Helena Ruderfors, politisk sekreterare  
Stadsledningskansliets bolagsgrupp: Susanne Bladh, Louise Mattus Streiby, Evelina Pirs 
   

1. INLEDNING 
 

Kerstin Hermansson öppnade mötet och hälsade välkommen.   
 

2. INFORMATION FRÅN ÄGAREN 
 

Bolagsgruppen informerade kring nedanstående: 
 

a) Dagordningen kommenterades. Inga övriga frågor anmäldes. 
b) Avkastningskravet för 2023 är oförändrat 3,5 % i direktavkastning och soliditetsmålet är 

10/25 % i bokförd respektive justerad soliditet. Det har tillkommit ett mål i form av en 
räntetäckningsgrad om 2,5 gånger. Kommunfullmäktige tar beslutet i januari. Kraven 
avser endast 2023 då det kommer göras en översyn av avkastningskraven under nästa år. 

c) Viktigt att anteckningarna granskas av bolaget för att säkerställa att den information som 
bolaget velat förmedla finns med. 

d) Ägaren har i förväg ställt några specifika bolagsfrågor: 
- Har de genomförda känslighetsanalyserna föranlett några förändrade planer? Vad 

innebär det i så fall? 
- Hur ser underhållsskulden ut och hur ser planen ut för framtiden?   

    
3. MÅLUPPFYLLELSE 

 
Bakgrund: Verksamhetens mål och avkastningskrav fastställs av Kommunfullmäktige. Bolaget ansvarar för 
att de fastställda målen och kraven uppnås. Bolaget ansvarar även för att genomföra övriga uppdrag från 
fullmäktige/ägaren. (Det åligger Kommunstyrelsen att inom ramen för sin uppsiktsplikt, säkerställa att 
bolagens verksamhet bedrivs i enlighet med de mål och riktlinjer som Kommunfullmäktige har bestämt 
samt i enlighet med de föreskrifter som gäller för verksamheten). 
 
Bolaget ombeds att kortfattat redogöra för 2022 avseende väsentliga händelser och 
möjligheterna att klara ekonomiska mål/krav och uppdrag.  
 



Bolaget ombeds redogöra för utmaningarna i budget 2023-arbetet med hänsyn till 
bolagets uppdrag och ekonomiska mål/krav samt redogöra för känslighetsanalys utifrån 
räntor, inflation m.m. Bolaget ombeds redovisa en långsiktig investeringsplan (7 år) 
tillsammans med en beskrivning av vilka konsekvenser investeringarna förväntas få på 
bolagets ekonomi. 
 
VD presenterade verksamheten utifrån ett bildspel. 
 
Det har kommit många rapporter den senaste tiden om ökade kostnader, och både bygg-
kostnader och driftskostnader ökar kraftigt. Bolaget frågar sig om det är en kris, vilket man inte 
tycker att det är. Det går alltid upp och ner och det får man bara förhålla sig till när man driver ett 
bolag. 
 
VD vill visa tio skäl till varför det närmsta året kan bli det bästa någonsin för Fribo: 
o Låg energiförbrukning. 
o 100 % fossilfria i den egna verksamheten. Bolaget är med i allmännyttans initiativ att bli 

fossilfria till 2030, men det kommer uppfyllas redan 2023. En sista del för att göra detta 
möjligt var att konvertera en gammal oljeeldad panna, som används som backup, till att eldas 
med biomedel istället.  

o Fristad är expansivt, det byggs mycket men det är också attraktivt. Verkar inte vara några 
problem att hyra ut nyproduktion. Fortinova har börjat uthyrningen av hyresrätter som 
byggts intill Prästhöjden. 

o Nytt bostadsområde invigs i maj, entusiastiska och sociala pensionärer flyttar in. 
o Byggpriserna ser ut att vända neråt i vinter. 
o Fribo har föryngrat sin personalstyrka och har nu en hungrigare personal än någonsin. 
o Mycket på gång inom digitalisering hos Fribo, tillsammans med Splitvision och Högskolan. 

Ska göra en ansökan till Vinnova om medel till ett projekt som avser att stoppa in sensorer i 
Fribos fastigheter för att mäta olika saker.  

o Trygghetsskapande brandskyddsåtgärder för hyresgästerna håller på att implementeras.  
o Fastighetsvärdena har gått upp sedan den senaste värderingen gjordes. Nya positiva siffror 

från oktober då en ny extern värdering utfördes. 
o Bolagets elpris går ner efter nyår. Staden har gett bolagen i uppdrag i höst att kartlägga, 

genomföra och rapportera el-besparande åtgärder. Bolaget har jobbat med detta länge för att 
kunna spara pengar och resurser ur miljösynpunkt. Användandet av fastighetsel har följts 
sedan 1990-talet och användningen har minskat årligen. Allmännyttan har skickat ut en 
konsekvensanalys av inrapporterad elanvändning från bolagen som är med klimatinitiativet 
och den visade att Fribo är bäst i klassen.  

 
Bolaget tittar på sin totala elanvändning, oavsett om elen köps in eller produceras själv. Bolaget 
har två olika elavtal, där det största avtalet är bundet fram till 2025 och det andra avtalet går ut 
under 2023. Under året har Fribo fått väldigt bra betalt för den egenproducerade elen i 
solcellsanläggningarna, det är lite bakvänt att man hellre vill sälja än använda den elen själv, då 
marknaden har betalat mer per kWh än kostnaden för inköp.  
 
Status 2022 
o Kan bli svårt att nå budget.  
o Följer underhållsplanen: balkongrenoveringar, enstaka köksrenoveringar, nya entréer på 

Tärnan, fasadmålning. 
o Den stora investeringen Prästhöjden.  
o Generationsskifte bland personalen.  
o Marknadsvärdering av hela beståndet. 



2023 
Budgeten har tydliga kopplingar till underhållsplanen, som utgörs av säkerhetsdörrar, relining av 
avlopp och badrum på Karlsberg. Inflyttning kommer ske i Prästhöjden. Bolaget följer sin 
uppsatta plan. 
 
Känslighetsanalys 
Ingen förnekelse, självklart finns det utmaningar. Fribo har bäddat bra i goda tider och är inte lika 
sårbara i dåliga tider. Alla konsekvenser är inbakade i budgeten 2023. Kommande räntehöjningar 
är hanterbara då bolaget inte är så högt belånat. Om man inte får de hyreshöjningar som man 
räknat med får det planerade underhållet dras ner. VD hävdar bestämt att bolaget inte har någon 
underhållsskuld, utan man följer upprättad underhållsplan och har så gjort sedan tidernas 
begynnelse.  
 
Långsiktig investeringsplan 
Prästhöjden är inne i slutfasen, med en beräknad total kostnad på 75 mnkr.  
Bolaget har en planerad byggnation i Sparsör, som är tänkt att genomföras i tre etapper med 
totalt ca 50 lägenheter, till en grovt uppskattad kostnad om 125 mnkr. Tomten ligger ganska nära 
den förskola som staden ska bygga i området. Bolaget har skissidéer och tänker sig hyres-
lägenheter i trä med inriktning mot barnfamiljer. En markansökan är inlämnad. Det är ingen 
stress med projektet från bolagets sida utan det är beräknat att pågå runt åren 2024-2029.  
 
Prästhöjden 
Inflyttning och invigning blir i maj 2023. Kontrakt skrivs för fullt och alla lägenheter är snart 
uthyrda, och då kvarstår mer än halva intressekön. Det har inte varit några problem med 
uthyrningen även om hyresnivån blir något högre. Bygget följer plan men det finns fördyringar. 
Själva byggkontraktet skrevs våren 2021 och det är priset som sattes då som gäller, men sen 
uppkommer det naturligtvis frågor på vägen.   
 
Projektet har beviljats investeringsstöd på 5,5 mnkr. Stödet hade kunnat vara högre om bolaget 
hade fått tydligt besked från VÄF angående deras bemanning i huset.  
 
Både lägenheter och trapphus behöver sprinklers, vilket skapar trygghet för hyresgästerna.  
 

4. ÄGARDIREKTIVEN 
 

Bakgrund: Bolagsstyrelsens uppdrag är att se till att ägardirektivet uppfylls och arbetas in i bolagets 
affärsplan och strategi. 
 
Av det gemensamma ägardirektivet framgår att bolagen ska bidra till ett långsiktigt 
hållbart samhälle genom att i sin verksamhet bedriva ett aktivt hållbarhetsarbete. 

• Vilka åtgärder/aktiviteter har bolaget genomfört/planerar att genomföra inom 
Socialt hållbart Borås? 

• Hur arbetar bolaget för att öka andelen gröna tillgångar/anläggningar? 
 
Socialt hållbart 
Bolaget är inte med i någon del i stadens arbete med socialt hållbart. Däremot gör man andra 
insatser, med fokus på Fristad. Bland annat stöttar Fribo privata initiativ där ett exempel är mat 
till fattiga som man engagerat sig i. Bolaget är också engagerat i projektet Klimatneutrala Borås 
2030. VD menar att allmännyttan har social hållbarhet i sitt DNA. Bolaget är även med i Fristads 
ortsråd.  
 
 



Gröna investeringar 
Bolaget ligger i framkant i detta arbete. VD försöker föra över den kunskap man byggt upp inom 
området Bestående byggnation till andra inom staden.  
 
Prästhöjden byggs helt och hållet i trä, där den tidigare träbyggnationen på Åsbovägen varit 
förebild.  
 
Vilka eventuella behov finns av justering av direktiven? 
 
Inga behov. 
 

5. FRÅGOR AV PRINCIPIELL BESKAFFENHET/STÖRRE VIKT  
 

Bakgrund: Beslut i verksamheten som är av principiell beskaffenhet eller annars av större vikt ska 
hänskjutas till kommunfullmäktige för ställningstagande. Besluten ska därefter fastslås av bolagsstämma. 
Vid tveksamhet om en fråga är av principiell beskaffenhet eller annars av större vikt ansvarar bolaget för 
att rådgöra med ägaren.  
 
Finns någon fråga i ”pipeline” som kan tänkas vara av principiell beskaffenhet eller 
annars av större vikt? Större investeringar? Andra strategiska ärenden? 
 
Inga större frågor.  
 

6. NÄSTA MÖTE/ÖVRIGA FRÅGOR 
 
Kallelse till nästa ägardialog är utskickad, onsdagen den 10 maj 2023 kl. 10.15. 
 
Kerstin Hermansson tackade de närvarande och avslutade mötet. 
 
 
/Anteckningarna förda av Bolagsgruppen   
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§ 199 Dnr KS 2022-00800 1.1.1.2 

Avsägelse av förtroendeuppdrag, entledigande och 
fyllnadsval 

(Kommunfullmäktiges tryckta handlingar 2022, separat bilaga) 

Kommunfullmäktiges beslut 

Oliver Öberg (M) entledigas från sitt uppdrag som ersättare i 
Kommunfullmäktige. 
 
Alfred Martinger Storme (S) entledigas från sitt uppdrag som ersättare i 
styrelsen för Borås Djurpark. 
 
Adam Löberg (S) väljs till ersättare i styrelsen för Borås Djurpark till och med 
2022 års verksamhet. 
 
Mattias Danielsson (C) entledigas från sitt uppdrag som ersättare i styrelsen för 
Borås Stadshus AB. 
 
Håkan Eriksson (C) väljs till ersättare i styrelsen för Borås Stadshus AB till och 
med 2022 års verksamhet. 
 
Göran Åkesson (M) entledigas från sitt uppdrag som nämndeman vid Borås 
Tingsrätt. 
 
Micael Johansson (L) entledigas från sitt uppdrag som ledamot i styrelsen för 
Borås kommuns parkerings AB. 
 
Lotta Preijde (L) väljs till ledamot i styrelsen för Borås kommuns Parkerings AB 
till och med 2022 års verksamhet. 
 
Susanne Karlsson (SD) entledigas från sitt uppdrag som ersättare för 
Sverigedemokraterna i valnämnden. 
 
Sebastian Hjalmarsson (SD) väljs till ersättare i Grundskolenämnden till och 
den 31 december 2022.     
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